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Početkom posljednjeg desetljeća prošloga 
stoljeća tadašnji baptistički savez negdašnje 
južnoslavenske političke zajednice proživljavao 
je duboku krizu, a društveno-političke pri-
like u zemlji samo su produbljvale i ubrzavale 
njegovo razdruživanje. Baptisti u Hrvatskoj našli 
su se u jednom trenutku u zrakopraznom pro- 
storu, i to baš u trenutku kada su se počele otvarati 
neslućene mogućnosti iskoraka u dotad zabra-
njeno javno područje. Premda su, doduše, neke 
crkve već zapaženo djelovale u javnome životu, s 
posebnom zauzetošću za potrebe svojih bližnjih 
u već nastupajućim ratnim strahotama, sve to 
nije bilo dovoljno za jasniju percepciju i recepciju 
činjenice aktivnog postojanja baptističkih crkava 
u Hrvatskoj: kako u državno-institucionalnoj tako 
i u najširoj vjersko-političkoj javnosti, a posebice 
što se tiče zastupljenosti u medijima. Pojavila se 
čak u većinskoj crkvi i teza o baptistima koji se u 
Hrvatskoj doslovno »raspadaju«. Potreba za orga-
nizacijskim povezivanjem baptističkih crkava u 
Hrvatskoj bila je dakle nužna i neodgodiva.

Dana 13. travnja 1991. osnovan je Savez 
baptističkih crkava u Republici Hrvatskoj (SBC u 
RH) koji, eto, već dvadeset godina aktivno djeluje, 
živi i razvija se, pogleda stalno uprta u budućnost 
Kraljevstva Božjeg koje je već tu, a još nije.  U biblij-
skoj pak, uvjetno rečeno numerološkoj metaforici, 
brojka 20 ponegdje označava korak do nekog ispu- 
njenja, konačnog zahvata, do savršenstva koji se 
prikazuje brojem 21 (3x7). Kao da upozorava: još 
uvijek nedostaje taj jedan korak da bi se postiglo 
više, kako bismo se više primakli cilju prema koje-
mu asimptotski težimo, sve dok jednom konačno 
ne budemo licem u lice.

Kao jedan od svojih bitnih dugoročnih ciljeva 
SBC u RH postavio je stvaranje mreže živih cr-
kava ujedinjenih poslanjem i služenjem svojim 
društvenim zajednicama. Naglasak je na poslanju/

misiji, na nasljedovanju Krista i učeništvu te odzi-
vu na Veliko poslanje (Mt 28,18-20). U tome se i 
ogleda izvorni baptistički identitet. Za ostvarenje 
ovoga cilja godinama je promišljana i priprema-
na Strategija 2020. s prepoznatljivim sloganom 
Umreženi s Kristom. Strategija je predstavljena 
na godišnjim skupštinama Saveza 2009. i 2010. 
godine, a njezinih su pet ključnih segmenata 
sljedeći: PRVO (Program razvoja vodstva), NEVA 
(Nova evangelizacija), Integracijski društveni pro-
jekti, Novi model davanja i Komunikacija.

S dvadesetgodišnjim iskustvom SBC u RH 
kreće dakle u ostvarenje Strategije 2020.  Strateške 
odrednice, planovi, programi djelovanja ne posto- 
je, međutim, s namjerom strogog kanalizira-
nja svježine crkvenoga života. Oni više trebaju 
usmjeravati prema zajedničkome, onome što je 
na izgradnju vjernika, crkve i društvene zaje-
dnice – ali u neposrednom kontekstu konkretne 
žive vjerničke zajednice. Ili, drugim riječima – na 
način kako to dobro ocrtava sažetak dijela pro-
grama »Nove evanglizacije«: Ondje gdje jesam i 
to što radim, jest evangelizacija ... Nova evangeli-
zacija želi čuti pitanja koja muče ljude u današnjem 
društvu.

Ako je ovaj naum ili to djelo od ljudi, propast će; 
ali, ako je od Boga, nećete ga moći razoriti, jer biste 
se mogli naći u borbi protiv Boga – rekao je mudri 
Gamaliel (Dj 5,38-39). Uz svijest o značajnim 
obljetnicama o kojima pišemo u ovom broju (120. 
godišnjica prvoga osnivanja Baptističke crkvene 
općine u Zagrebu, 90. godišnjica osnivanja prvo-
ga organizacijskog oblika povezivanja baptista u 
Hrvatskoj i 20. godišnjica osnivanja SBC u RH) 
baptisti u Hrvatskoj doista mogu biti uvjereni u 
opravdanost i potrebu svoga dugoročnog poslanja 
u zemlji i regiji.

Ruben Knežević

Broj 37, lipanj 2011.
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BOG UPOTREBLJAVA LJUDE KOJI MU SE 
STAVLJAJU NA RASPOLAGANJE

Darko Mikulić, pastor BC Slavonski Brod

RIJEČ

Bog želi upotrijebiti svoju djecu kako 
bi izgubljene sinove i kćeri vratio u svoju 
obitelj. On ne želi našu službu, naše sposo-
bnosti, naš novac … on želi nas. Bog želi 
imati tebe i mene za sebe. On želi božanski 
djelovati kroz nas obične, malene, ali nje-
gove ljude. Bog nas želi upotrijebiti na svoju 
slavu i radi spasenja izgubljenih, no predu-
vjet je predati se njemu na raspolaganje. 
Ponekad će to izgledati nelogično, čak i 
ludo u našim očima. No ako nas Gospodin 
poziva da učinimo nešto za njega, tada se 
u vjeri trebamo odazvati te u poslušnosti 
staviti njemu na raspolaganje da s nama i 
kroz nas učini što god on želi. 

On je Gospodar žetve i želi poslati 
svoje radnike u svoju žetvu. No žetva je ve-
lika, a radnika malo. Zato Isus kaže: Molite 
Gospodara žetve da pošalje radnike u žetvu 
svoju. Stoga molimo Gospodara žetve da 
ih pošalje. Što više budemo molili, shvatit 
ćemo da smo upravo mi tī koje Gospodin 
poziva i šalje. Mnogi od nas ispovijedaju 
da su kršćani, ali je malo učenika koji su 
spremni slijediti Isusa Krista i sve radi njega 

žrtvovati. Isus nas poziva na avanturu: da 
postanemo njegovi učenici koji će stvarati 
nove učenike. Biti njegov učenik znači je-
dnostavno slijediti Isusa, odreći se svega 
radi njega, uzeti svoj križ i izgubiti svoj život 
da bi Krist postao našim životom. Velika je 
radost u životu kršćanina znati da u Kristu 
prebiva i njemu pripada. Krist želi izraziti 
svoj život kroz nas po Duhu Svetome koji 
nam je dan. Djelo koje je započeo, on će i 
dovršiti. Rekao je: Primit ćete silu pošto Duh 
Sveti siđe na vas i biti ćete mi svjedoci! Duha 
Svetoga smo dobili da budemo svjedoci za 
Isusa: svjedočiti drugima što je Isus za nas 
učinio! 

Dopustiti Bogu da kroz nas djeluje
Jedna je od velikih sotonskih prijevara 

pomisao da nas Bog ne može upotrije-
biti. Možda mislimo da nismo dovoljno 
sposobni, obrazovani, možda nismo do-
voljno zreli da bi nas Bog upotrijebio. Ali 
vidjet ćemo da Bog može i želi upotrijebiti 
na svoju slavu svakoga koji mu se preda na 
raspolaganje. 

Bogu trebamo doći sa stavom: Kriste, ja 
sam ne mogu ništa, ali ti u meni i kroz mene 
možeš učiniti sve ono što ti želiš za svoju 
slavu. Tu sam Kriste potpuno tvoj. Djeluj 
kroz mene onako kako ti želiš, i upotrijebi 
me na svoju slavu na tvoj način i u tvoje vri-
jeme. Naša je jedina odgovornost prebivati 
u Kristu i njemu dopuštati djelovati kroz 
nas. Bog nas ne poziva na aktivnost ili na 
pasivnost, nego na prebivanje u Kristu. 

To je hod u Duhu. To znači: staviti se 
njemu na raspolaganje, neka upravlja našim 
životom. Zapravo naš je život Kristov život i 
on s njime može učiniti što god želi. Samo 
mu se treba staviti na raspolaganje. Tada 
ćemo biti slobodni od dokazivanja pred 
drugima, ali i optuživanja samih sebe da 
nismo učinili dovoljno.

Ono jedino ono što ostaje za vječnost 
jest ono što Isus čini kroz nas. A da bi Isus 
mogao učiniti išta kroz nas, moramo se 
naučiti opustiti u njegovim rukama i njemu 
dopustiti da kroz nas djeluje. Krist želi da se 
stalno prepuštamo u njegove ruke.

Pogledat ćemo biblijski primjer iz Djela 
Apostolskih 8. poglavlja; ondje ćemo vidjeti 
kako Bog djeluje u nama i kroz nas. Bog 
djeluje u ljudima koje želi privući k sebi. 
Isus je rekao: Nitko ne može doći k meni 
ako mu nije dano od Oca ... Nitko ne može 
doći k meni ako ga ne povuče Otac koji me 
posla (Iv 6,44-65). Također je rekao: Svi 
koje mi daje Otac doći će k meni, i onoga tko 
dođe k meni neću izbaciti (Iv 6,37). Sve je 
meni predao Otac moj i nitko ne pozna Sina 
doli Otac niti tko pozna Oca doli Sin i onaj 
kome Sin hoće objaviti (Mt 11,27). Bog po 
svojoj suverenoj milosti djeluje u ljudima 
nastojeći ih privući k sebi, Bog je taj koji ih 
susreće i k sebi privlači … Spasenje je od 
početka do kraja Božja milost.

On kao suvereni Bog djeluje u cije-
lom svijetu i želi ljude dovesti k sebi. 
Znate li kojim se alatom Bog služi da bi 
čovjeka doveo k sebi? On upotrebljava 
tebe i mene! Isus to čini svojim Tijelom, 
svojom Crkvom. On svojim nogama želi 
ići i naći izgubljene, svojim rukama želi 
prigrliti odbačene, svojim ustima želi tješiti 
ožalošćene, svojim ušima slušati potrebite, 
svojim očima voditi zalutale, svojim srcem 
voljeti i moliti da izgubljeni sinovi i kćeri 
nađu put kući, iz smrti u život; iz tame u 
svjetlo. Bog upotrebljava svoju djecu kako 
bi izgubljene sinove i kćeri doveo natrag u 
svoju obitelj. Isus je danas prisutan u nama. 
On je u svijetu vidljivo prisutan u svome 
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Tijelu – Crkvi kroz koju danas djeluje. Mi 
smo Isusove ruke, noge, usta, a međusobno 
udovi jedni drugima. I kada je svaki ud 
savršeno povezan u poslušnosti Glavi tada 
Tijelo funkcionira i raste.

Filip i Etiopljanin
U Djelima Apostolskim promatramo 

kako Duh Sveti gradi Kristovu Crkvu, 
upotrebljavajući Isusove učenike.

Filip tako siđe u grad samarijski i stade im 
propovijedati Krista. Mnoštvo je jednodušno 
prihvaćalo što je Filip govorio slušajući ga i 
gledajući znamenja koja je činio. Doista, iz 
mnogih su opsjednutih izlazili nečisti duhovi 
vičući iza glasa, a ozdravljali su i mnogi uzeti 
i hromi. Nasta tako velika radost u onome 
gradu (Dj 8,5-8).

Filip je navješćivao Krista. Postoji samo 
jedno ime pod nebom dano ljudima po 
kojemu se mogu spasiti. Isus je Krist, Go-
spodin i jedini Spasitelj. Možemo upasti u 
zamku da ljudima govorimo o kršćanskom 
moralu, etici i vrijednostima kao da one 
mogu promijeniti život. Ali nam ništa od 
toga ne može pomoći. Bog nije namijenio 
popravljati naš život, On ga je odlučio 
zamijeniti. Isus nije došao popravljati, krpa-
ti, lijepiti i ispirati naše srce. On je došao 
dati nam novo srce. Ondje gdje smo bili mi, 
tu Bog postavlja Isusa. Mi se ne spašavamo 
onim što smo mi učinili za Isusa, nego 
onime što je Isus za nas učinio. A on je 
učinio sve! Kršćanski je život zamijenjeni 
život, to je I s u s ov  život u nama i kroz 
nas. Duh Sveti stvara nam novo srce puno 
ljubavi.

Filip je bio uspješan evangelizator. 
Čudesa su se događala, hromi i uzeti di-
zali su se, a opsjednuti bivali oslobođeni: 
Ali kad povjerovaše Filipu koji navješćivaše 
evanđelje o kraljevstvu Božjemu i o imenu 
Isusa Krista, krštavahu se – muževi i žene 
(Dj 8,12).

Svi želimo vidjeti velike stvari, Božja 
čudesa i probuđenje. A probuđenje počinje 
prvim korakom poslušnosti. Najprije se 
događa u crkvi koja se budi iz uspavane za-
okupljenosti sobom kako bi ispunila svoje 
poslanje: življenje i naviještanje Evanđelja. 
No da bi nam Bog povjerio velike stvari, 
moramo biti vjerni u malom. Filip nije bio 
samo poslušan kad su ga svi promatrali, on 
je bio vjeran Bogu u nezapaženom malom, 
na pustoj cesti.

U Božjem kraljevstvu nema 
malih djela
Kada se Isusu stavimo na raspolaganje, 

on će kroz nas činiti i mala i velika djela. 
Ali, u Božjem kraljevstvu nema malih djela! 
Sve što Isus kroz nas čini velika su djela, jer 
ih čini Onaj koji je velik. Kako ćemo znati 
da je neko djelo ono Kristovo djelo koje on 
čini po nama? Time što nećemo u tome 
tražiti svoju slavu, nego ćemo slavu pripisati 

samo njemu; time što se nećemo pouzdati 
u svoju snagu nego u silu Duha Svetoga!

Filip je bio poslušan Božjemu glasu 
kada ga je pozvao u pustinju, voljan ostaviti 
sve i otići ondje gdje ga nitko ne vidi. Na-
pustiti tisuće i otići u pustinju radi samo 
jednoga čovjeka. Za Boga nema nebitnih 
ljudi. Baš ti koji ovo čitaš Bogu si izuzetno 
bitan. Ljudi koje svakodnevno susrećemo 

na svojim životnim putovima Bogu su 
bitni. Krist je i za njih prolio svoju krv. 
Tko je taj Bogu bitan i od Boga voljen, a 
da ga mi svakodnevno susrećemo na svojoj 
životnoj cesti?

Tu vidimo drugu ruku Božjega djelo-
vanja: u pripremanju čovjeka na obraćenje. 
Jednom rukom Bog priprema kršćanina za 
službu, a drugom rukom priprema čovjeka 
kojemu će kršćanin poslužiti. Stoga tre-
bamo moliti da nas Bog dovede ljudima 
u čijim je životima on već započeo svoje 
djelovanje. Ovaj etiopski dostojanstvenik 
nije pronašao ispunjenje u novcu i onim 
što se novcem može kupiti. On je tražio 
duhovnu stvarnost. Tražiš li i ti duhovnu 
stvarnost, nešto što će uistinu ispuniti tvoje 
srce te dati smisao, mir, sigurnost, nadu? 
Etiopljanin je proputovao pola svijeta kako 
bi došao u Jeruzalem, budući da je čuo 
kako se ondje štuje jedan Bog Stvoritelj 
neba i zemlje koji nije daleko od onih koji 
ga svim srcem traže. Krenuo je na duhovno 
putovanje i sada se vraćao kući sa Svetim 
pismom u rukama. To je bio čovjek koji 
traži, čitao je Pismo, ali ga nije razumio. I u 
baš u tom ključnom trenutku Duh potakne 
Filipa da priđe kolima. 

Duh reče Filipu: »Pođi i pridruži se tim 
kolima!« Filip pritrča i ču gdje onaj čita 
Izaiju proroka pa će mu: »Razumiješ li što 
čitaš?« On odvrati: »Kako bih mogao ako 
me tko ne uputi?« Onda zamoli Filipa da se 

uspne i sjedne uza nj. A čitao je ovaj odlomak 
Pisma: Ko ovcu na klanje odvedoše ga, ko 
janje nijemo pred onim što ga striže on ne 
otvara svojih usta. U poniženju sud mu je 
uskraćen. Naraštaj njegov tko da opiše? Da, 
uklonjen je sa zemlje život njegov. Dvoranin 
se obrati Filipu pa će mu: »Molim te, o kome 
to prorok govori? O sebi ili o kome drugom? 
Filip prozbori te mu, pošavši od toga Pisma, 
navijesti evanđelje: Isus. (Dj 8,29-35).

S jedne strane vidimo kako Bog pri-
prema Etiopljanina; s druge strane Duh 
Sveti vodi kršćanina da svjedoči tome istom 
čovjeku. Bog je taj koji svojom milošću vodi 
čovjeka prema obraćenju. Prepoznajemo 
li kako nam Bog postavlja na put ljude u 
čijim životima on već djeluje? Trebamo zato 
biti potpuno raspoloživi Kristu. Dopustiti 
Duhu Svetom da nas vodi kako on želi i 
kamo on želi, čak da to i nema puno veze 
sa našom ljudskom pameti i logikom. Duh 
nas vodi ne kada sjedimo i samo čekamo 
nekakav osjećaj da započnemo svjedočiti, 
nego kada, poslušni Riječi, krenemo. On 
nas usmjerava prema ljudima i upravlja 
naše korake. 

Da je Filip stao analizirati o tome gdje 
je potrebniji, gdje se više ljudi obraća Bogu, 
on bi i dalje ostao na uspješnoj evangeli-
zaciji, ali ne bi išao na put koji je pust. Ali 
upravo na tom pustom mjestu Bog ima 
jednog čovjeka koji treba čuti Radosnu 
vijest o Isusu. Na tom pustom mjestu nema 
nikoga tko bi tom jednom čovjeku mogao 
reći Evanđelje, osim čovjeka poslušnog 
vodstvu Duha. Možemo se pitati zašto smo 
okruženi baš tim susjedima, ili baš tim 
ljudima na svome radnom mjestu, a da ne 
vidimo da su baš oni naše misijsko polje. 
Filip se dao voditi i zato ga je Isus upotri-
jebio. Bog nas nekad poziva da iskoračimo 
izvan svoje sigurnosti, izvan poznatog pro-
stora u kojemu se osjećamo dobro, u ovaj 
svijet koji je poput pustinje. U tom svijetu 
postoje pojedinci koji su žedni vode života. 
Mi imamo što dati takvim ljudima, ali ne 
svoju tradiciju i običaje, nego Isusa koji živi 
u nama i koji je korjenito promijenio naš 
vlastiti život. 

Na naš će životni put Bog dovesti ljude 
u čijim je životima on već započeo svoje 
djelovanje. Zato je potrebno osluškivati 
koristeći oba uha: glas Duha Svetoga koji 
kaže: Priđi tom i tom čovjeku, ali i čovjeka 
gdje se on sada nalazi na svome duhovnom 
putovanju – i tada ga povesti jedan korak 
bliže Kristu. To je evangelizacija: dovesti 
čovjeka jedan korak bliže Kristu. 

Želimo li vidjeti kako nas Bog upotre-
bljava? Stavimo mu se na raspolaganje. 
Budimo poslušni njegovu Duhu – da nas 
vodi kamo on hoće i kada on to hoće te da 
opunomoćeni njegovom silom svjedočimo 
jednu Radosnu vijest: Isusa. 
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U Pastoralnom centru u Čakovcu održan je 19. veljače prvi ori-
jentacijski sastanak dvanaestoro potencijalnih suradnika medijske 
službe. Nakon kratkog upoznavanja svih sudionika Mario Časni 
i Tihomir Vekić pobliže su iznijeli ideju o budućoj radio-postaji 
kao i programski koncept. U raspravi koja je uslijedila komentirala 
su se pojedina pitanja, a Dean Šantal govorio je o tome kako je on 
došao na Radio 105, gdje radi već 11 godina kao voditelj jutarnjeg 
programa. 

Uslijedilo je razgledavanje još uvijek nedovršenog studija 
buduće radio-postaje u Pastoralnom centru. Razgovor je nastavljen 
o područjima u kojima je potrebna pomoć suradnika volontera. 
Nekolicina se okušala u probnom snimanju najave emisije koristeći 
se pri tom običnim računalom, mikrofonom iz komunikacijskog 
seta i to izvan studijskog prostora što je praktično pokazalo da se 
danas radijske emisije mogu proizvoditi gotovo bilo gdje te da je 
moguće da mreža suradnika volontera pruži svoj doprinos u ostva-
renju programa buduće radio-postaje. 

Sudionici sastanka ispunili su upitnik koji treba pomoći 
voditeljima projekta da bolje upoznaju potencijalne suradnike, nji-
hovo dosadašnje obrazovanje i iskustvo, sklonosti i područja inte-
resa kao i navike u korištenju medija. Nakon dodatnih razgovora 
pokušat će se definirati područje suradnje. Narednih mjeseci usli-
jedit će obuka za sve buduće suradnike. (T. Vekić/IBA/GC)

Izvršni odbor SBC u RH održao je 21. veljače u Karlovcu pret-
posljednje zasjedanje u ovom sastavu prije Izborne skupštine Saveza 
koja će se održati u Crikvenici od 24. do 26. ožujka. 

Uvodnu riječ prije zajedničke molitve imao je Ivan Vučetić, 
rizničar Saveza, navevši Isusove riječi da će svijet koji okružuje za-
jednicu vjernika istu prepoznati po ljubavi koju njezini pripadnici 
gaje jedni prema drugima.

Razmotrene su pripreme za Godišnju skupštinu i predviđeni 
dnevni red, program cjelokupnog događanja kao i izvješća koja će 
biti podnesena izaslanicima crkava u pisanom obliku. 

Raspravljalo se i o kadrovskim i unutarcrkvenim pitanjima 
u nekoliko mjesta u Hrvatskoj te je zauzet zajednički stav oko 
rješavanja određenih poteškoća. Izvršni je odbor upoznat s neko-
liko projekata: Učenički dom ‘Svjetionik’ i Srednja škola u Čakovcu 
te pokretanje projekta kršćanskog radija (opremanje studija u Pa-
storalnom centru u Čakovcu bliži se kraju, a započeo je i program 
obuke suradnika po regijama). Također je dogovoreno da se povo-
dom nadolazećeg popisa stanovništva u RH uputi pismo članicama 
s naputcima o vjerskom izjašnjavanju članova baptističkih crkava. 

Tijekom ožujka u Hrvatsku dolaze Daniel Trusiewicz iz Europ-
ske baptističke federacije i Johan Lukasse, osnivač brojnih crkava u 
Belgiji. S njima će se susresti članovi tima za evangelizaciju (NEVA) 
Strategije 2020 SBC u RH. Evangelizacijski su napori visoko na listi 
prioriteta Saveza pa će i susreti s Danielom i Johanom pridonijeti 
osnaženju te vizije. 

Nakon Godišnje skupštine, planira se u travnju susret članova 
Izvršnog odbora SBC u RH s članovima prezbiterija Evanđeosko 
pentekostne crkve kao bi se razina međusobne suradnje još više 
podignula. (IBA/GC)

ODRŽAN PRVI SUSRET SURADNIKA 
BUDUĆEGA RADIJA 

ZASJEDANJE IO SBC U RH

OMV SEMINAR: VJERA I MORAL U MLADENAČKOJ DOBI
U Fužinarskoj kući (ex Hope Center) u Fužinama održan je od 

25. do 27. veljače peti po redu seminar iz programa Obuka Mladih 
Vođa s temom »Vjera i moral u mladenačkoj dobi«. Tridesetak 
sudionika iz deset različitih crkava i ovaj je put pokazalo izuzetnu 

zainteresiranost za obuku i spremnost na suradnju. Ponovno je 
predavač bio Dr. Jeff Carter, stručnjak na području rada s mladima, 
koji je osmislio sustavan način obuke volontera u radu s mladima 
za potrebe članica Europske baptističke federacije. 

Tijekom dvodnevnoga seminara sudionici su na veoma stručan 
i zanimljiv način dobili jasniju sliku o glavnim obilježjima su-
vremene mlade generacije te o povezanosti cjelokupnog ljudskog 
razvoja s razvojem vjere kao i o stupnjevima moralnog razvoja 

kroz koje prolaze ljudi u različitim životnim dobima. U malim sku-
pinama promišljalo se o tome koja su glavna obilježja konkretnih 
omladinskih grupa iz kojih sudionici dolaze i kako im ta spoznaja 
može pomoći u budućem radu. Dio vremena bio je posvećen tome 
da svaki pojedinac ispriča manjoj skupini svoju životnu priču, 
naglašavajući ljude i događaje koji su posebno utjecali na to da 
postane osoba kakva je danas.

Pored vrlo ispunjenoga radnog dijela seminara, tijekom vi-
kenda bilo je i dovoljno prigoda za zajedništvo, razmjenu iskustava 
i međusobno ohrabrivanje. Seminar je završio bogoslužjem u 
nedjelju gdje je, uz nadahnuto proslavljenje i simbolično poslanje, 
motivirajuću poruku iz Božje riječi uputio pastor Toma Magda. 

Dr. Jeff Carter rekao je na kraju: Za mene je privilegija biti dio 
OMV programa u Hrvatskoj. Prekrasno je vidjeti koliko su svi ovi 
mladi ljudi motivirani za učenje i rad na sebi. Nadam se da ćemo 
moći nastaviti surađivati ukoliko Bog ponovno otvori vrata. 

(OMV tim/IBA/GC)

Sudionici su izjavili: 
•	 Svaki je seminar sve bolji. Baš uživam biti ovdje!
•	 Izbor teme odličan za današnju situaciju. Način govora o temi 

odličan – izravan, korisne informacije s osobnim primjerima.
•	 Bilo je odlično i vrlo korisno.
•	 Seminar mi je pomogao da bolje razumijem sebe i svoje 

vršnjake, ali isto će mi tako puno koristiti u radu s tinejdžerima.
•	 Super je što je više ljudi bilo uključeno u neke dijelove pro-

grama.
•	 Cijeli je seminar bio čaroban i puno će mi pomoći u praksi.
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GODIŠNJA SKUPŠTINA SBC U RH

Nakon trodnevnoga rada, od 24. do 26. ožujka, u WBB kući 
(ex Life centru) u Crikvenici završila je godišnja skupština Saveza 
baptističkih crkava. Okupili su se izaslanici članica Saveza, mjesnih 
crkava i institucija, kako bi razmotrili rad Saveza u protekloj go-
dini, ali i ocijenili rad dosadašnjeg vodstva Saveza u proteklom 
četverogodišnjem mandatu. Rad skupštine protezao se tijekom sva 
tri dana, isprepleten izlaganjem izvješća članica i dužnosnika, mo-
litvama jednih za druge i službom Riječi – da bi sve doživjelo svoj 
vrhunac u završnom bogoslužju i slavlju Večere Gospodnje.

Četvrtak: Predstavljanje crkava s jadranske obale
Uz izuzetak nekoliko crkava koje nisu predstavljene zbog bolesti 

pastora ili drugih opravdanih razloga, svaka je članica SBC u RH 
imala prigodu predstaviti svoj rad, projekte i planove te molitvene 
potrebe. Očekujemo da uskoro sve izrečeno i predstavljeno slikom 
na Skupštini uskoro ugleda svjetlo dana i na web-stranici Saveza. 
Crkve su se predstavljale u skupinama po geografskoj pripadnosti. 
Prvu su se večer predstavile crkve s jadranske obale: Rijeka, Split, 
Zadar i Dubrovnik, a rad kampa Činta na otoku Ugljanu predstavio 
je njegov voditelj David Dobutović. Na tekst iz Djela apostolskih, u 
kojemu je opisan Pavlov rastanak s efeškim starješinama, govorio 
je dubrovački pastor Danijel MacKenzie pokazujući kako je Pavao 
brižno skrbio za crkvu u kojoj je proveo tri godine. 

Petak: Izvješća crkava iz središnje Hrvatske i savezna izvješća
U petak je jutarnji program započeo izvješćima članica iz Siska, 

Petrinje, Mošćenice i Gline. Dosadašnji predsjednik Saveza Toma 
Magda govorio je o svome radu u predstavljanju Saveza u Hrvat-
skoj i svijetu,  posebice tijekom dvogodišnjega razdoblja dok je bio 
i predsjednikom Europske baptističke federacije. Njegovo izvješće, 
kao i sva ostala izvješća dužnosnika predstavljena su u pisanom 
obliku svim izaslanicima članica SBC u RH i svi ih zainteresirani u 
mjesnim crkvama mogu dobiti na uvid obrate li se ovlaštenoj osobi 
koja je predstavljala članicu na Skupštini. Dopredsjednik SBC u RH 
Ladislav Ružička također je podnio svoje izvješće.

U drugom dijelu programa izložena su izvješća iz crkava u 
Karlovcu, Dugoj Resi i Severinu na Kupi, kao i izvješća udruga 
Međunarodni centar za život i Duhovna stvarnost. Svoje je izvješće 
potom izložio Željko Mraz, glavni tajnik SBC u RH, koji je zbog 
spriječenosti rizničara Saveza Ivana Vučetića govorio i o financij-
skom izvješću kao i o proračunu za 2011. godinu. Josip Čeh, pred-
sjednik Nadzornog odbora, izvijestio je o radu i kontroli poslovnih 
knjiga, na što nije bio primjedbi. 

Poslije ručka i kratke stanke, rad je nastavljen izvješćima iz 
crkava u Daruvaru, Peterancu i Pakracu, a o medijskoj je službi 
govorio Tihomir Vekić. Predsjednik Skupštine Giorgio Grlj govorio 
je potom o svome radu. 

Izbori saveznih dužnosnika za naredno četverogodišnje 
razdoblje
Nakon toga je predsjedanje Skupštinom preuzela Vesna Brezović 

kao predsjednica Izbornoga povjerenstva koje je provelo postupak 
izbora. Nakon obavljenog glasanja izvijestila je o rezultatima po 
kojima je Skupština iskazala povjerenje dosadašnjim obnašateljima 
službi u Savezu.

 
Za naredno četverogodišnje razdoblje predsjednik SBC u RH 

ostaje dakle Toma Magda, dopredsjednik Ladislav Ružička, glavni 
tajnik Željko Mraz, predsjednik Skupštine Giorgio Grlj, rizničar Ivan 
Vučetić te članovi Izvršnog odbora Darko Mikulić, Miloš Komanović, 
Nenad Kovačević, Teofil Mršić i Timothy-Ivan Špičak. 

Izvješća zagrebačkih i međimurskih crkava te ostala izvješća
Drugi dio poslijepodnevnog programa bio je posvećen crkvama 

u Mačkovcu, Murskom Središću, Čakovcu i Belici te evangelizacij-
skoj inicijativi »Ima nade«. Enoh Šeba, tajnik Teološkog fakulteta 
»Matija Vlačić Ilirik« izvijestio je o odvijanju teološkog obrazovanja 
na Fakultetu. Nakon višegodišnjih napora, na sjednici Senata 
Sveučilišta u Zagrebu održanoj 16. studenoga 2010., Fakultet je 
dobio Dopusnicu za izvođenje sveučilišnoga preddiplomskog i 
diplomskog programa »Protestantska teologija«. 

Na večernjem djelu zasjedanja Skupštine o svome su radu 
i planovima govorili predstavnici crkava iz Zagreba (Radićeva, 
Malešnica i Dubrava) i Varaždina, a o radu s mladima govorila je 
Svjetlana Mraz, koordinatorica rada s mladima. Potom je gost dr. 
Herb Klem iz SAD-a nadahnuto govorio o Kraljevstvu Božjemu i 
njegovoj zajedničarskoj komponenti na koju pripadnici tzv. slobo-
dnih crkava prečesto zaboravljaju, zadovoljavajući se samo oso-
bnom dimenzijom spasenja. 

U svim je izvješćima došlo do izražaja sve bogatstvo života 
koji se očituje u zajednicama vjernika koji ozbiljno računaju na 
Božju pomoć u onome što čine. Ondje gdje se nastojalo renovirati 
postojeće bogomolje, koje su građene u nekim drugim vremenima, 
dogodio se i preporod vjerničkoga života. Na mnogim se mjestima 
potreba za adekvatnim prostorom pokazuje kao jedno od vrlo 
važnih pitanja. Nije uvijek lako nositi se s tim izazovima, posebice 
ne u zemlji gdje vlast na lokalnoj i nacionalnoj razini pokazuje 
daleko manji interes za one svoje građane koji su pripadnici tzv. 
manjinskih vjerskih zajednica. Sve je veći broj crkava koje shvaćaju 
važnost transformacije iz obiteljskih crkava u urbane crkve koje 
na relevantan način nose poruku Evanđelja svijetu u koji ih je Bog 
postavio. Puno se truda, nadalje, ulaže u obrazovanje i uključivanje 
mlađih vođa u službu. 

Izvješća slavonskih crkava i završno bogoslužje
Posljednji dan Skupštine završio je predstavljanjem rada i 

potreba crkava iz Andrijaševaca, Osijeka, Iloka, Slavonskoga Broda, 
Nove Gradiške i Požege, dok je Vesna Brezović govorila o Ženskome 
radu, organiziranom pri SBC u RH. U drugom je dijelu programa 
predsjednik SBC u RH Toma Magda propovijedao i predvodio 
Večeru Gospodnju. U propovijedi je istaknuo iznenađenje koje će 
se pojaviti kod mnogih kada jednoga dana svi stanu pred prave-
dnoga Suca: jedni koji su po novoj naravi činili dijela milosrđa (ovce 
iz Isusove prispodobe) bit će uvedeni u Kraljevstvo Božje, dok će 
drugi, »jarci maskirani u ovce« koji su naučili religiozni rječnik, a  
svojim su djelima nijekali vjeru, biti ostavljeni vani. 

Pjevanje su animirali Ivan Špićak, Siniša Hamp i Branko Kova-
čević. Tijekom svih sastanaka posebno se naglašavala potreba 
molitve jednih za druge kao i za cjelinu Saveza kako bi u narednom 
razdoblju svi zajedno kao pojedinci i kao zajednica bolje služili 
Bogu, služeći ljudima s kojima i među kojima živimo. (IBA/GC)
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DODIJELJENA PRIZNANJA UDRUGE ZA VJERSKU SLOBODU

U Zagrebu je 21. svibnja održan šesti seminar iz programa 
Obuka mladih vođa. Tema je ovoga jednodnevnog seminara bila 
»Dušobrižništvo u radu s mladima«. 

Duhovnu je motivaciju, kao uvod u seminar, vodio mladi pastor 
Siniša Hamp. Nastojao je izazavati sudionike na potrebu promjene 

pristupa prema Bogu: da prestanu postavljati pred Boga svoja mala 
svetišta i stavljati ga samo na određena mjesta, nego mu dopustiti 
da on zaista bude uključen u svaki dio života. 

Duhovnom ozračju pridonio je i slavljenički tim u sastavu: 
Mateja Magdalenić, Ivana Marić, Filip Grujić i  Tamara Magda.

U svome je kratkom izlaganju Toma Magda ukazao na biblijske 
okvire dušobrižništva: od početka s padom u grijeh, preko biblijskih 
ciljeva u procesu posvećenja do postizanja Božje svrhe za čovjeka. 
Svjetlana Mraz u svome je izlaganju ponudila odgovore na mnoga 
pitanja o dušobrižništvu s mladima u praksi. U radu u malim 
grupama – što je obilježje svih OMV seminara – sudionici su bili 
izazvani rješavati zamišljene, ali lako moguće probleme do kojih 
može doći u radu s mladima. Voditelji prema njima trebaju iskazati 
mudrost i skrb. Na kraju seminara svoja su iskustva u radu s mladi-
ma podijelili i pastori Zdenko Horvat, Mihal Kreko i Toma Magda.

Kako navodi Speranca Tomin, ovaj joj je seminar … u velikoj 
mjeri bio ohrabrenje i nova snaga. Nevjerojatno je iskusiti takvu 
atmosferu otvorenosti i želje za radom mladih ljudi iz svih dijelova 
Hrvatske. Nakon svakog OMV seminara vratim se osnažena i ohra-
brena za dalje. 

Sljedeći jednodnevni OMV seminar održat će se u rujnu, 
ponovno u Zagrebu, i to će biti predzadnji od osam planiranih 
seminara prve generacije obuke mladih vođa u organizaciji SBC u 
RH. (S. Tomin/IBA/GC)

OMV SEMINAR O DUŠOBRIŽNIŠTVU U RADU S MLADIMA 

PRVA SJEDNICA IO SBC U NOVOM MANDATU

Izvršni odbor SBC u RH pod predsjedanjem predsjednika SBC 
u RH Tome Magde održao je 31. svibnja u Karlovcu svoju prvu 
sjednicu u novom četverogodišnjem mandatu. 

Pastor Magda otvorio je zasjedanje duhovnom meditacijom na 
tekst iz Psalma 121 podsjetivši na važnost podizanja pogleda  ponad 
stvorenoga poretka (brda), gore – prema Stvoritelju. U suočenju s 
mnogim izazovima i poteškoćama koje stoje pred svakim čovjekom 
pa tako i pred Izvršnim odborom u njegovu radu, ne smijemo za-
boraviti odakle nam dolazi pomoć: od Gospodina, Stvoritelja neba 
i zemlje. Bio je to poticajan uvod u zajedničku molitvu.

U radnom su dijelu sastanka članovi IO SBC u RH upoznati s 
prijemom izaslanstva SBC u RH kod predsjednika RH dr. sc. Ive 

Josipovića, kao i s njegovim posjetom riječkom Pastoralnom centru 
u izgradnji te s naporima koji se čine na financiranju ustanova pri 
SBC u RH. Razmotrena su i neka kadrovska pitanja u crkvama. Za 
Susret baptista koji će se održati u Čakovcu 8. i 9. listopada određe-
na je radna skupina koja će se pobrinuti oko detalja i organizacije. 
Pozivaju se svi koji imaju doprinos zajedničkim bogoslužjima u 
vidu svjedočanstva, glazbenih priloga, mogućih seminara i sl. da se 
jave u ured Saveza. 

Izvršni je odbor također upoznat sa stanjem stvari u nekoliko 
projekata: Srednja škola Čakovec, medijska služba, kamp Činta. 
(IBA/GC) 

Na svečanoj sjednici Udruge za vjersku slobodu održane 29. 
siječnja u zagrebačkom Hotelu Four Points by Sheraton – Panorama  
dodijeljena su priznanja osobama koje su svojim dugogodišnjim 
djelovanjem pridonijele stvaranju ozračja vjerskih sloboda, plurali-
zaciji hrvatskoga društva i međusobne suradnje. Na svečanosti koju 
su otvorili tajnik Udruge Velimir Šubert i predsjednik Skupštine 
prof. dr. Slobodan Lang nazočili su uglednici većine vjerskih zaje-
dnica koje djeluju Hrvatskoj, državni dužnosnici, članovi Udruge, 
uzvanici i novinari. Pročitano je i pozdravno pismo predsjednika 
Republike dr. sc. Ive Josipovića s čestitkama Udruzi na angažiranosti 
oko vjerskih i drugih sloboda. U programu je nastupila i glazbena 
skupina ‘Agape’ koja je a capella izvedenim pjesmama pridonijela 
svečanom ozračju.

Dobitnici priznanja koja je Predsjednica Udruge mr. Lilja-
na Matković Vlašić uručila, jesu: dr. Mirjana Nazor, Hrvatska 
kršćanska koalicija, Okružni zatvor u Osijeku, Ljubomir Mihaljević, 
Giorgio Grlj, akademik Mislav Ježić, Marija Znidarčić, Božo Rudež, 
Petra Pajdaković Šebek, prof. dr Predrag Matvejević i prof. dr. 

Damir Boras. Svako je priznanje obrazloženo pa su tako prisutni 
saznali i kako ‘priznanje slobode’ mogu dobiti zatvor i njegov upra-
vitelj, a i čovjek kalibra Predraga Matvejevića, koji ni u jednom 
režimu nije bio omiljen baš zbog svoga zauzimanja za slobodu. 
Pastor riječe Baptističke crkve Giorgio Grlj priznanje je primio za 
»promicanje ekumenske i međureligijske suradnje u ozračju ljubavi 
i razumijevanja.« 

U svome predavanju »Vjerska sloboda u narodu kršćanskih ko-
rijena – Kristova mjerila za bolje društvo« dr. Igor Lorencin pozvao 
je na odlučno zauzimanje za Kristove vrijednosti kako bi hrvatsko 
društvo koje naglašava svoje kršćanstvo moglo njima biti prožeto. 
Skupu su se obratili i njih nekoliko među brojnim uzvanicima koji 
su u velikom broju pribivali svečanosti, a Drago Pilsel predložio 
je da se Udruga, posebice uoči ovogodišnjega popisa stanovništa, 
zauzme za promjenu diskriminatorskog pristupa koji je zauzeo 
Hrvatski zavod za statistiku nezgrapno sročenim pitanjem o vjer-
skoj pripadnosti pojedinaca. (IBA/GC)

Umreženi s Kristom – STRATEGIJA 2020
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STRUČNI SKUP VJEROUČITELJA U CRIKVENICI
Baptistička i Evanđeosko pentekostna crkva nastavljaju suradnju na polju vjeronauka

IZ NAŠIH CRKAVA

U Crikvenici je od 11. do 13. veljače održan stručni skup vjero-
učitelja baptističkoga i evanđeosko pentekostnog vjeronauka u RH 
kojemu je nazočilo oko 70 vjeroučitelja i mladih suradnika. Odlična 
organizacija, zanimljive teme i vrsni predavači doprinijeli su da se 
svi ugodno osjećaju.

U petak je Svjetlana Mraz, dipl. teolog, svojim predavanjem o 
vjeri u životu adolescenata potaknula prisutne da kao vjeroučitelji 
i kao roditelji promisle kako pomoći adolescentima u njihovu 
duhovnom uzrastu, budući da se oni nalaze u burnom razdoblju 
svoga života i izloženi su emocionalnom, fizičkom, duhovnom i 
socijalnom »vrtlogu«.

Subota je bila ispunjena predavanjima i kreativnim radioni-
cama.  

Na skupu je sudjelovao i Tomislav Tomasić, viši savjetnik za 
vjeronauk iz Agencije za odgoj i obrazovanje, koji je u svome po-
zdravnom govoru ponovno naglasio kako mu je ugodno sudjelovati 

na našim stručnim skupovima za koje smatra da daju pravi omjer 
stručnih i duhovnih sadržaja. Dr. sc. Ksenija Magda govorila je 
o teološkom aspektu suradnje roditelja i vjeroučitelja u vjerskom 
odgoju. Pedagoginja Ivana Grabar izlagala je o vještini poučavanja 
s posebnim osvrtom na rad s učenicima u mješovitim dobnim 
skupinama. To je svojevrstan nastavak predavanja što ga je održala 
na prošlome stručnom skupu. Prisutne je oduševila svojim idejama 
i načinom rada.

Poslije ručka organizirane su 4 radionice: »Grafičke tehnike 
u nastavi vjeronauka – otiskivanje pečata« (voditeljica Matina 
Gracin, prof.): »Glazbom od usvajanja vjeronaučnog sadržaja do 
iskustva Boga živoga« (voditelj Timothy Ivan Špičak, dipl. teolog i 
vjeroučitelj); »Poticanje duhovnih vrijednosti u nastavi vjeronauka« 
(voditeljica Ildiko Hornjik, dipl. vjeroučiteljica) te »Uloga aktivnog 
slušanja u radu s adolescentima i roditeljima« (voditeljica Anica 
Kerep, prof.).

Večernje je bogoslužje bilo splet pjesama, svjedočanstava, poezi-
je, instrumentalne glazbe, molitve, suza ali i židovskog plesa.

U nedjelju je pastor Toma Magda, predsjednik SBC u RH, iznio 
dojmljivu poruku o Isusovu načinu rješavanja »problema žene 
uhvaćene u preljubu«.  Oslikao nam je Isusa kao vjeroučitelja koji je 
ovaj neplanirani upad na ‘sat vjeronauka’ -  jer sve se događalo dok 
je poučavao mnoštvo – iskoristio da pomogne, ali i da pouči.

Večera Gospodnja u koju je nazočne uveo pastor Timothy 
Ivan Špičak bila je poseban doživljaj – gledati i slušati o značenju 
svega što je bilo prostrto na stolu – čaše s vinom, beskvasni kruh, 
gorko zelje, umak od slatkog voća, slana voda, masline, kuhano jaje, 
komad pečene janjetine ... Prisutnima je dočaran ugođaj Pashalne 
večere u židovskim obiteljima, ali i smisao i simbolika koju kršćani 
dobro razumiju. Čitanje psalama, pjevanje, razmišljanje u dubokoj 
tišini ... uvelo je u doživljaj iskustva prisutnosti Duha Božjega u 
srcima nazočnih. (E. Turinski/IBA/GC)

Višegodišnja nastojanja Teološkog fakulteta Matija Vlačić 
Ilirik za egzistenciju protestantske teologije na području Hrvatske 
kao i šire regije posljedovala su ovih tjedana uspješnim rezulta-
tima. Unatoč vrlo nepovoljnoj i složenoj situaciji u kojoj je 
Fakultet morao egzistirati posljednjih godina, vodstvo i suradnici 
Fakulteta uspjeli su održati i bitno unaprijediti nastavu i ostale 
aktivnosti ove visokoškolske ustanove. U tom smislu jedan od 
značajnijih događaja u novijoj povijesti predstavlja Sporazum 
između Teološkog fakulteta Matija Vlačić Ilirik i Sveučilišta u 
Zagrebu, sklopljen 20. siječnja 2009. U skladu sa Sporazumom 
dogovoreno je pokretanje dvaju studijskih programa: preddiplom-
skog i diplomskog sveučilišnog studija Protestantska teologija. U 
pripremi ovih programa za akreditacijski postupak pri Sveučilištu 
u Zagrebu sudjelovalo je, pored nastavnika Teološkog fakulteta 
Matija Vlačić Ilirik, još nekoliko profesora sa Sveučilišta u Zagrebu 
s kojima je Teološki fakultet i otprije surađivao. Unatoč zastojima 
zbog kojih je došlo uglavnom zbog promjene Zakona o znanstve-
noj djelatnosti i visokom obrazovanju u Republici Hrvatskoj, ovaj 
je proces uspješno dovršen Odlukom Senata Sveučilišta u Zagrebu 
od 17. studenog 2010. Temeljem te Odluke u akademskoj godini 
2011/12. stječu se uvjeti za izvođenje programa Protestantske teo-
logije na preddiplomskoj i diplomskoj razini. 

Preddiplomski sveučilišni studij Protestantska teologija traje tri 
godine. Završetkom preddiplomskog studija stječe se 180 ECTS  

 
 
 
 
bodova i akademski naziv baccalaureus (prvostupnik) teologije/  
baccalaurea (prvostupnica) teologije. Diplomski studij traje dvije 
godine, a njegovim dovršetkom stječe se 120 ECTS bodova i aka-
demski naziv magistar teologije/magistra teologije. Studentima 
koji završe ove programe Sveučilište u Zagrebu dodjeljivat će 
sveučilišne diplome čime će se omogućiti lakši nastavak studija i 
na ravnopravnim sveučilišnim fakultetima u Hrvatskoj kao i na 
inozemnim sveučilištima. Nositelj je studija Sveučiliste u Zagrebu, 
a izvodi se na Sveučilistu u Zagrebu i Teološkom fakultetu Matija 
Vlačić Ilirik.  

U dogovoru sa Sveučilištem utvrđeni su u ožujku ove godine 
kriteriji upisa i upisne kvote za preddiplomski studij, nakon čega je 
raspisan i natječaj. Ljetni rok upisa u prvu godinu preddiplomskog 
studija upravo je u tijeku, a bit će raspisan i natječaj za jesenski 
rok. Prijave u prvu godinu preddiplomskog studija vrše se putem 
sustava NISpVU (Nacionalni informacijski sustav prijava na vi-
soka učilišta). Pored prijave u elektronski sustav pri Središnjem 
prijavnom uredu (SPU) kandidati se prijavljuju i za provjeru pose-
bnih sposobnosti – motivacijski razgovor – na posebnom obrascu 
koji šalju izravno fakultetu, i to za ljetni rok do 23. lipnja 2011. 
Uskoro će biti objavljen i natječaj za upise na diplomski sveučilišni 
studij Protestantska teologija. Detaljnije informacije o upisima 
mogu se pronaći i na internetskoj stranici fakulteta – http://www.
tfmvi.hr/upisi/upisi-2011-2012.html. (TFMVI/GC)

PROTESTANTSKA TEOLOGIJA NA SVEUČILIŠTU U ZAGREBU

NAJAVA
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Na svečanom bogoslužju u BC Sisak 13. 
veljače krštena je Dina Puljiz. Svečanosti 
su nazočili njezini roditelji, rodbina, 
školske kolegice i brojni vjernici. Nakon 
svjedočanstva da želi biti krštena na temelju 
svoje vjere, Dina je prošla sedmotjednu pri-
premu o temeljnim pitanjima kršćanskoga 
nauka te dala svjedočanstvo pred crkvom 
nedjelju prije krštenja. Poruku na temelju 
Mk 16,15 »Tko uzvjeruje i pokrsti se bit 
će spašen« (Mk 16,15) dao je pastor Miloš 
Komanović koji je i vodio obred krštenja. 
Prigodnu propovijed i  službu Večere Go-
spodnje predvodio je D. Ogrizović. (IBA/
GC)

KRŠTENJE U BC SISAK

U riječkoj baptističkoj crkvi održan je 19. veljače seminar pod nazivom »Put do financij-
ske neovisnosti« koji su održali Biljana i Domagoj Malović ispred udruge Fokus. Hrvatska 
udruga Fokus surađuje se međunarodnom udrugom CROWN koja svojim djelovanjem želi 
financijski opismeniti ljude. Da živimo u potrošačkom društvu jasno je i po tome što su 
shopping-centri postali suvremeni urbani orijentiri. Kriza u kojoj se svijet nalazi posljedica 
je pohlepe za više novca i materijalnih dobara. Predavačica Biljana Malović citirala je Billy 
Grahama koji je jednom rekao: »Pogledajte svoje račune i oni će vam pokazati za što živite.« 

Istaknuta su četiri važna načela koji bi ljudima upalim u dužničko-kreditno ropstvo 
mogla pomoći da se iz njega izvuku. 

 1. Prihvatiti ulogu upravitelja dobrima koja su nam povjerena. Nismo njihovi vlasnici, 
nego samo upravitelji. 

2. Biti zadovoljan s onim što se ima. 
3. Zatvoriti financijski krug koji čine: obveze (krediti, režije...), potrebe (hrana, odjeća, 

lijekovi) i želje. Obveze, potrebe i želje moraju, zbrojeni, biti manji ili jednaki prihodima.
Troškove treba planirati i jasno definirati koliko će biti dovoljno. Tako primjerice, 

poznati pastor Rick Warren, autor mnogih knjiga, živi s 10% svojih prihoda, a 90% dijeli 
s drugima. 

4. Davanje. Božja nas ekonomija uči da ne zadržimo za sebe sve što zaradimo. Ona 
poznaje i davanje kao integralni dio ekonomiziranja imetkom. Zato: 10% prihoda dati 
(potrebitima, Crkvi...), 10% uštedjeti, a od preostalih 80% živjeti, planirajući troškove. 

Nakon izlaganja, odgovarajući na nekoliko praktičnih pitanja, Domagoj i Biljana 
Malović otvorili su mogućnost da se i u Rijeci u dogledno vrijeme formira manja skupina 
ljudi koji su kroz 11-tjedni program spremni učiti o gospodarenju novcem.

 
Cijelo predavanje može se poslušati na: 
www.teodereta.com/download/predavanje.mp3

GOSPODARI ILI UPRAVITELJI – SEMINAR  
U BC RIJEKA

KRŠTENJE VJERNIKA IZ EPC U RIJEČKOJ BAPTISTIČKOJ CRKVI

Riječka baptistička crkva i riječka 
Evanđeosko pentekostna crkva »Krista 
Kralja« nastavljaju s dobrom dugogodi-
šnjom suradnjom, ovaj put krštenjem 
vjernika iz Evanđeosko pentekostne crkve 
koje je održano 27. veljače u Baptističkoj 
crkvi. 

Kršteno je troje vjernika koji su, 
obrativši se Isusu, posvjedočile tu svoju 
odluku srca javnim činom krštenja. Brat 
Slavko, jedan od krštenika, posvjedočio 
je kako je ploveći na brodu čuo 
svjedočanstvo od svoga kolege. Uz Riječ 
koju mu je kolega navijestio, posebice ga 
je privuklo njegovo svjedočanstvo života. 
Predavši svoj život Bogu u ruke, brinulo 
ga je kako će njegova supruga Tatjana 
reagirati kad se vrati kući. Naputak je bio: 
»Klekni i moli za to i Bog će sve voditi!« 
Tako je i bilo pa je i Slavkova supruga ra-
dosno prihvatila Radosnu vijest i zajedno 
sa Slavkom posvjedočila svoju odluku 
krštenjem. Uz njih je krštena i sestra Di-
jana. 

Na bogoslužju je propovijedao pastor Giorgio Grlj, pozvavši ne samo krštenike nego i cijelu vjerničku zajednicu da – prema naputku iz 
Poslanice Hebrejima – ostave početnički nauk u Kristu i daju se na ono što spada na zrele. Taj put duhovnoga sazrijevanja nema kraja i za 
nj valja između ostaloga posvetiti svoje vrijeme razmatranju Pisma (a ne samo čitanju), molitvi (ne samo moljakanju) i svjedočanstvu (ali 
nipošto samo brbljanju, nego življenju Evanđelja). Na tome je putu neizostavno važna vjernička zajednica koju nikad ne valja zanemarivati. 

Vjernike je krstio pastor EPC »Krista Kralja« Milan Špoljarić, nakon čega se molilo za krštenike, a cijela okupljena vjernička zajednica 
sudjelovala je u Večeri Gospodnjoj. (IBA/GC)
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SEDMI MEĐURELIGIJSKI SUSRET U ZAGREBU
Na Sedmom međureligijskom susretu visokih predstavnika 

vjerskih zajednica u Hrvatskoj, održanom u ponedjeljak 28. veljače 
2011. / 25. rebi’ul-ewela 1432. u prostorijama zagrebačkog Islam- 
skog centra Zagreb (Gavellina 40), sudjelovali su: predsjednik 
Vijeća HBK za ekumenizam i dijalog sisački biskup msgr. Vlado 
Košić, tajnik istoga Vijeća prof. dr. sc. Jure Zečević, protojerej sta-
vrofor Srpske pravoslavne Crkve o. Marinko Juretić, ikonom Bugar-
ske pravoslavne Crkve o. Emil Cenov Angelov, protojerej Makedon-
ske pravoslavne Crkve – Ohridske arhiepiskopije o. Kirko Velin-
ski, generalni vikar Evangeličke crkve u RH Branko Berić, biskup 

Reformirane kršćanske (kalvinske) Crkve u Republici Hrvatskoj 
Endre Langh, predsjednik Saveza baptističkih crkava u RH Toma 
Magda, glavni tajnik Evanđeoske pentekostne crkve u RH mr. sc. 
Vedran Đulabić, Predsjednik Hrvatske konferencije Kršćanskih 
Adventističkih crkava pastor Staniša Margarić, rabin Koopćine 
Zagreb Luciano Moše Prelević, rabin Židovske vjerske zajednice Bet 
Israel u Hrvatskoj Kotel Da Don i predsjednik Mešihata Islamske 
zajednice u RH muftija Ševko ef. Omerbašić. 

Glavna je tema susreta bila Obitelj u hrvatskom i globalnom 
kontekstu. Nakon rasprave usvojena je i opsežna »Zajednička izjava 
o obitelji« koja sadrži zajednički nauk i stavove pripadnika svih oku-
pljenih vjerskih zajednica i koja je dostupna cjelokupnoj vjerničkoj 
i društvenoj javnosti.

(Dostupna je  i na: http://www.baptist.hr/images/stories/Doku-
menti/zajednicka%20izjava%20o%20obitelji.pdf)

Polazeći od iskustva da je suvremena obitelj ugrožena u brojnim 
segmentima svoga postojanja i osvjedočeni o njenom nezamjenjivu 
značaju za društvo i ljudski rod uopće, visoki predstavnici triju 
monoteističkih religija u Hrvatskoj, židovske, kršćanske i islamske, 
zalažu se u Izjavi za širu javnu i društvenu  potporu očuvanju i 
ozdravljenju obitelji u Hrvatskoj, za prožimanje odgoja u obitelji 
istinskim vrjednotama i vrlinama, za obitelj kao zajednicu u kojoj 
se ne živi samo radi sebe već i radi drugoga, jer drže da samo tako 

obitelj može postati jamac 
kvalitetnijih međuljudskih 
odnosa i bolje budućnosti 
društva i čovječanstva. 

Na susretu se raspra-
vljalo i o drugim aktua-
lnim temama u Hrvatskoj 
i svijetu. S obzirom na 
prosvjede koji su se ovih 
dana događali u Hrvatskoj, 
visoki vjerski predstavnici 
ističu pravo građana na 
demokratsko izražavanje 
putem prosvjeda, ali osuđu- 
ju svaki oblik nasilja.

S obzirom na aktualna 
događanja u arapskom svi-
jetu na susretu je izraženo 
mišljenje da ih treba sagle-
davati prvenstveno u kon-

tekstu zahtjeva za  demokratskim promjenama ne stavljajući u prvi 
plan islam kao religiju, što se često prezentira u medijima. Visoki 
predstavnici suosjećaju sa svim žrtvama  koje su pogođene ovim 
nemirima i izražavaju želju i očekivanje da nakon ovih promjena 
dođe do stabilnog mira na tome području.

S obzirom na prisutnost vjerskih zajednica u javnim medijima, 
visoki predstavnici vjerskih zajednica u Hrvatskoj apeliraju da se 
poštuje sporazum sa HRT-om  iz 2005. godine, kako bi ti mediji 
mogli biti u većoj mjeri i servis građana vjernika.

Visoki predstavnici posjetili su Islamsku gimnaziju i bili prisutni 
kod podnevne molitve, nakon čega su na poziv domaćina zajedno 
objedovali. (IBA/GC)

U VUKOVARU OBILJEŽEN 
SVJETSKI MOLITVENI DAN

U Crkvi Gospe 
Fatimske u Vukovaru 
održana je 4. ožujka 
ekumenska molitva 
na kojoj su sudjelovale 
žene iz svih vjerskih 
zajednica na području 
grada. 

Svjetski molitveni 
dan ekumenski je mo-
litveni pokret nastao 
još 1887., a proširen je u više od 170 zemalja. Jednom godišnje 
okuplja kršćane cijeloga svijeta na molitvu koju pripremaju žene 
svih kontinenata, rasa i kršćanskih denominacija. Ženska djelatna 
ljubav namijenjena je svima koji žive u određenom okruženju, a cilj 
je molitve i humanitarnog djelovanja pridonijeti miru i pravednosti 

u svijetu. Samo dobro poznavanje donosi i razumijevanje onoga što 
ove godine želimo postići, upoznajući Čile uz moto: »Koliko kruha 
imate?« Svjetski molitveni dan obilježava se u Hrvatskoj  od 1998., a 
održavao se u Zagrebu i Osijeku. Pridružili su se Vukovar i Bjelovar, 
a postoji interes i u drugim hrvatskim gradovima.

Poslije molitve prikupljaju se novčana sredstva koja su jednim 
dijelom namijenjena misijskim projektima žena u Čileu, a drugi je 
dio uvijek usmjeren ženama u gradu domaćinu za njihove potrebe. 
Ove ćemo godine posjetiti Sigurnu kuću u Vukovaru i darivati žene 
povodom 8. ožujka. (K. Lenđel/IBA/GC)

Više o Svjetskom molitvenom danu na http://www.worldday-
ofprayer.net/
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U prostorijama BC Rijeka priređen je 12. ožujka kreativni 
domjenak za žene. U opuštenoj atmosferi Edita Turinski podijelila 
je svoje viđenje knjige Revolucija ljubavi, autorice Joyce Meyer. Ona 
nas iznova podsjeća da ljubav nije samo »feeling«, nego odluka, 
iskorak.

Žene svih generacija, okupljene oko stola, izrađivale su nakit 
tehnikom heklanja ili kukičanja ukrasnih traka, istovremeno 
izmjenjujući svoje životne priče. Svaka od nas »hekla« svoju životnu 
nit – ponekad ravnomjerno i  smireno, ponekad  u grču i tjeskobi. 
Ponekad se nit prekine, pravimo čvor koji nam smeta, ali – »he-
klamo« dalje, najbolje što možemo i umijemo. Dokazano, puno 
bolje »možemo i umijemo« kada dozvolimo Bogu da On radi kroz 
nas. 

Bio je ovo susret sasvim običnih žena koje su ovo subotnje veče 
»iskoraknule« iz svoje svakodnevnice – i ohrabrile se. (V. Jekić/IBA/
GC)

DOMJENAK ZA ŽENE U BC RIJEKA

U Baptističkoj crkvi Mačkovec održan je 12. ožujka seminar 
na temu "Radost služenja". Pastor Nenad Kovačević govorio je, 
tijekom trosatnoga predavanja, o sljedećim temama: 

 
1. Stvoren sam da služim
2. Proces otkrivanja službe
3. Mogućnosti služenja

»Vrijeme koje smo kao zajednica vjernih proveli na seminaru 
bilo je izuzetno blagoslovljeno jer je nekoliko osoba pronašlo 
službu u crkvi, gdje će, iz zahvalnosti Gospodinu za spasenje koje 
su besplatno primile, služiti svojim talentima« – zaključuje svoje 
izvješće Dejan Peras. Više o seminaru na www.bcmackovec.com 
(IBA/GC)

BC MAČKOVEC: ODRŽAN SEMINAR O SLUŽBAMA U CRKVI

(Foto. E. Turinski) 

ČETVRTO OKUPLJANJE VJERNIKA TRIJU SLAVONSKIH CRKAVA

Kako nam javlja Zlata Arbanas, Baptistička crkva u Slavon-
skome Brodu bila je 13. ožujka mjesto blagoslova triju crkava 
koje održavaju bratsku suradnju: BC Požege, BC Nove Gradiške i 
domaćinske crkve. Ovo je, naime, četvrti u nizu susreta vjernika iz 
spomenutih crkava. Budući da je BC Nova Gradiška mlada i tek no-
voosnovana crkva ovom su inicijativom pokrenuti mjesečni susreti 
u svakoj od triju crkava.

Prva korizmena nedjelja bila je prigodom Brođanima da ponov-
no ugoste svoju dragu braću i sestre koja su proteklih mjeseci bili 
njihovi domaćini. Susret su svojim dolaskom, na veliko iznenađenje 

svih prisutnih, uveličali tajnik BC Saveza Željko Mraz u društvu 
voditelja EBF-ova projekta osnivanja novih crkava Daniela Trusie-
wicza, pastor David Dobutović iz Andrijaševaca te pastori Branko i 
Nenad Kovačević iz Mačkovca.

Radost je bila još veća jer je osječki pastor Toma Magda propo-
vijedao o vrlo aktualnoj temi: »Čega se odreći u korizmi?« Božja nas 
riječ uči kako se trebamo odreći sebe samih, postati što sličnijima 
Kristu, kako bi se što više približili Bogu i proslavili svojim životom 
njegov Uskrs u nama. (Z. Arbanas/IBA/GC)
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U organizaciji Ženskog odjela pri 
Protestantsko evanđeoskom vijeću (PEV) 
upriličeno je 19. ožujka u hotelu Osijek 
druženje žena iz crkava i njihovih pri-
jateljica poznato pod nazivom »Doručak 
za žene«. Velike sale »Hrast« i »Javor«, s 
predivnim pogledom na rijeku Dravu, bile 
su pretijesne za dvjestotinjak žena koje su 
se okupile oko stola našeg zajedništva s 
Gospodinom i jedna s drugom.

Susret, u početku planiran za stotinjak 
žena, u posljednji je trenutak narastao na 
dvostruko veći broj zbog dobro priređenog 
medijskog pozivanja na događaj. Tema je 
susreta bila: »Radost ... unatoč svemu«, 
a biblijsku je poruku posredovala skupu  
dr. sc. Ksenija Magda. (K. Lenđel/IBA/GC)

PRVI DORUČAK 
ZA ŽENE  
U OSIJEKU

U PAKRACU ODRŽAN 
SASTANAK ODBORA 
ZA ŽENSKI RAD 

Članice Odbora za ženski rad pri 
Savezu baptističkih crkava u RH Ksenija 
Magda, Melanija Ružička, Vesna Brezović, 
Ana Slišković i Kata Lenđel provele su radni 
vikend u Pakracu okupivši se na redovitom 
radnom sastanku u poslijepodnevnim sati-
ma u subotu 19. ožujka. Na sastanku su 
ocijenile ženski rad u protekloj godini i 
donijele neke odluke važne za nadolazeće 
razdoblje.

Drugoga dana, u nedjelju 20. ožujka, 
bile su gošće na regionalnoj sestrinskoj kon-
ferenciji u Pakracu. Konferencija je okupila 
sestre iz baptističkih crkava u okružju i po-
nudila sate veselog zajedništva u pjevanju, 
molitvi, službi Riječi i zajedničkom blago- 
vanju.  (O tome više u izvješću Ivane Špičak)

Sudionice sastanka zahvaljuju Ivani i 
Timoteju Špičak na njihovoj brizi, a zaje-
dnici što im je s povjerenjem otvorila pro-
stor za zajedničko upoznavanje i uzajamno 
služenje. (K. Lenđel/IBA/GC)

POSJET VJERNIKA BC SIRAČ CRKVI U  
MURSKOM SREDIŠĆU

Već niz godina mladi iz Sirača posjećuju braću i sestre u drugim crkvama diljem 
Hrvatske. U nedjelju 20. ožujka posjetili su baptističku crkvu u Murskom Središću. Mladi 
iz Sirača o tome javljaju:

 
Nakon dužega puta stigli smo na svoje odredište. Dočekala su nas braća i sestre širom 

raširenih ruku i veselih lica, s toplim kiflicama i napticima koji su nam nakon dugoga puta 
dobro došli. Bogoštovlje je započeo pastor crkve Todd Dick riječima iz stotoga Psalma: »Kliči 
Jahvi, zemljo sva! Služite Jahvi u veselju!« Pjesme slavljenja i molitva  bili su uvod u službu u 
kojoj smo mi mladi iz Sirača mogli poslužiti svojim domaćinima.

Doprinosi u pjesmama, recitacije, kratka prezentacija o našoj crkvi bili su uvod u poruku 
brata Danijela Kovačevića. On je usporedbom s nogometnom ekipom prikazao kakav je naš 
Bog kao trener, mi kao igrači i koja su pravila igre sadržana u Božjoj riječi.

Nakon bogoštovlja uslijedio je zajednički ručak i vrijeme provedeno uz kavu i kolače. 
Ljubaznost i gostoprimstvo ove nam drage zajednice te slika radosne djece i veselih mladih jest 
ono što smo ponijeli svojim domovima. Lijepo je znati da gore na sjeveru Hrvatske Bog ima 
svoj narod i svoju crkvu, a mi svoju braću i sestre. Svojim smo se kućama vratili umorni, ali 
Bogu zahvalni na svim blagoslovima što smo ih primili u Murskom Središću. (SIBA/IBA/GC)

Baptistička crkva Pakrac bila je 20. ožujka domaćin regionalne konferencije za žene na 
kojoj se okupilo devedesetak sestara.  Uz dobrodošlicu, svaka se sestra okitila žutim nasmi-
janim licem – bedžom s temom konferencije: »Radost Gospodnja naša je snaga!«

Susret je otvoren čitanjem biblijskih redaka: Ali ja ću se radovati u Jahvi i kliktat ću u 
Bogu, svojem Spasitelju. Jahve, moj Gospod, moja je snaga, on mi daje noge poput košutinih, 
i vodi me na visine (Habakuk 3,18-19).  Potom su zajedničko slavljenje i doprinosi sestara 
iz zajednica u okružju pokazali bogatstvo Kristove slave u njegovoj Crkvi. Sestre iz odbora 
ženskog rada predstavile su svoj rad govoreći o angažmanu i službama u crkvi i Savezu. 
Kratkom lutkarskom predstavom progovorile su o radosti u našoj svakodnevnici. Nadahnu- 
tu riječ o radosti i snazi koju jedino možemo primiti od Gospodina podijelila je predsje-
dnica Ženskog rada, sestra dr. sc. Ksenija Magda. Zajednička molitva, molitve u skupina-
ma, podrška i razgovori, suze radosnice i ohrabrenje te bogatstvo riječi Božje – sve je to bilo 
sastavni dio ovog predivnog prijepodneva. Nakon završne zajedničke fotografije uslijedio je 
zajednički ručak i druženje. 

Po završetku konferencije, kako 
navodi Ivana Špičak, »ohrabrila sam 
se razmišljajući o radosti koju smo 
doživjele u našem zajedništvu i sla-
vljenju Gospodina. Ohrabrila me i 
spoznaja da smo kao sestre domaćini 
bile jednodušne i tako djelovale. Doista 
nam je potrebno nalaziti u današnjici 
razloge za radost u Gospodinu. Ona 
nije osjećaj, nego plod Onoga koji je 
u nama. Stoga se izdižemo iz dolina 
na visinu, jer Gospodin je sva naša 
radost!« (I. Špičak/IBA/GC)

REGIONALNA SESTRINSKA KONFERENCIJA  
U PAKRACU 
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BC RIJEKA: IZABRANO NOVO  
STARJEŠINSTVO CRKVE

IZ NAŠIH CRKAVA

Nakon provedenih izbora na Godišnjoj 
skupštini BC Rijeka održanoj 6. ožujka, 
na nedjeljnom je bogoslužju 27. ožujka 
inaugurirano novo Starješinstvo na man-
dat od četiri godine. Tom je prigodom 
obavljena ordinacija za starješinsku službu, 
a rukopoloženi su Edita Turinski i Siniša 
Klem. 

Gost je bio Željko Mraz, glavni tajnik 
SBC u RH. Propovijedao je iz Jošuine 
knjige. Ondje nalazimo opis Izraela koji 
se nalazi pred izazovom prijelaza preko 
Jordana u »zemlju u kojoj još nisu bili«. »I 
riječka se crkva nalazi u tranziciji u urbanu 
crkvu i stoji pred izazovima s kojima se još 
nije susretala, ali i za nju važi isti naputak: 
krenite hrabro naprijed i ne bojte se« – na-
glasio je Mraz. 

Nakon službe Riječi, Slavko Turinski i 
Stevo Dereta molili su za novoordinirane 
starješine, kao i za one već prije ordini-
rane (Stevu Vuletića, Andreja Grozdanova, 
Teofila Sečena i Teofila Deretu) te za cijelo 
crkveno Vijeće. (IBA/GC) 

Za naše poimanje, za našu sredinu, za naš Savez baptističkih 
crkava u RH Baptistička crkva Zagreb velika je crkva. Na popisu  
je članstva 291 vjernik. Kad se od toga broja oduzmu svi pasivni, 
nemoćni, odsutni te članovi naše Misijske stanice Zaprešić, ostaje 
nas aktivnih 205 članova.

Nedjeljom se održavaju dva bogoslužja na kojima se izlaže ista 
propovijed. Na tim je bogoslužjima nazočno do 400 osoba. U crkvi 
se odvija preko 20 raznih službi.

Odbor crkve promišlja o viziji i strategiji crkve te donosi od-
luke. Odbor, svakako, nastoji i čuti glas članstva. Upravo je zato 
Odbor odlučio održati nekoliko sastanaka tijekom godine koji 
bi bili otvoreni za sve zainteresirane članove naše crkve. Takvi su 
sastanci nazvani Otvorena vrata Odbora. Članovi imaju mogućnost 
predložiti točku dnevnoga reda o kojoj bi raspravljali zajedno sa 
svojih 5 starješina i 4 đakona ili samo doći i sudjelovati u radu Od-
bora na sastanku zakazanomu za taj dan. 

U jesenskom terminu Otvorenih vrata Odbora članovi nisu 
iskoristili mogućnost dolaska, ali je zato proljetnim Otvorenim 
vratima nazočilo, uz odbornike, i desetak članova crkve. Zajedno 
se raspravljalo o njihovim prijedlozima, ali i o ostalim točkama koje 
su bile na dnevnome redu sastanka Odbora. Iduća Otvorena vrata 
Odbora održat će se prije ljeta.

Vjerujemo da nas je Bog povezao zajedno u lokalnu zajednicu, 
da moramo razvijati naše zajedništvo i nalaziti, uz njegovu pomoć, 
načine kako bismo bili svjedočanstvo gradu u kojem živimo – 
zaključuje svoje izvješće Blaženka Merhaut – Bjelopavlović, tajnica 
BC Zagreb. (IBA/GC)

RIJEČI ISKRENE, http://iskreno.hr/, obavještavaju o izlasku 
nove knjige Skoro sve o Isusu, autora Rolfa Krugera (97 str., meki 
uvez, 20,00 kn). Knjiga je “čitljiv i iznenađujući uvod u Isusov život i 
njegovo značenje za nas danas. Kroz knjigu ne samo da ćete saznati 
tko je Isus, već ćete osjetiti tračak stvarnog okruženja u kojem je 
Isus djelovao. Izvrsno štivo za sve one koji žele pogrepsti po površini 
iluzije i otkriti stvarnog Isusa kakvog ga i Biblija opisuje”.

OTVORENA VRATA CRKVENOG ODBORA U BC ZAGREB

B. Merhaut – Bjelopavlović, tajnica BC Zagreb/
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SEMINAR U BC SIRAČ
IZ NAŠIH CRKAVA

Dr. Heinz Lycklama iz SAD-a, doktor 
nuklearne fizike, održao je od 31. ožujka 
do 1. travnja dvodnevni seminar u BC 
Sirač. Na predavanjima je nazočilo pedese-
tak vjernika i prijatelja. U četvrtak su slušali 
predavanje na temu »Zašto Biblija nije još 
samo jedna knjiga?« Predavač je naveo dva-
naest činjenica koje su pokazale da je Biblija 
doista jedinstvena knjiga, jer govori o ispu-
njenim proroštvima, a odlikuju je povijesna 
i znanstvena točnost, etička superiornost i 
njezina nadnaravna moć. Iako su je pisali 
različiti autori tijekom više od 1500 godina, 
Biblija daje jedinstvenu pripovijest, a uspjela 
je opstati do u 21. stoljeće, pokazavši time 
svoju neuništivost. 

U petak popodne supruga predavača 
Gerda Lycklama održala je tečaj patchwork 
šivanja koji je privukao manji broj sestara 
od očekivanog, ali malobrojne sudionice 
tečaja istinski su mogle uživati u šivanju 
krpica i zajedničkom druženju sa sestrom 
Gerdom. 

Tema predavanja u petak navečer bila 
je: »Je li Biblija znanstveno pouzdana?« 
Predavač je, navodeći retke iz Starog za- 
vjeta, ukazao na znanstvene zakone i otkrića 
koja su postala bjelodana u posljednjim 
stoljećima čovječanstva. Primjerice, da je 
Zemlja okrugla znao je i Job  (Job 26,7.10), 
ali još su u srednjem vijeku naučnici vje-
rovali u ravnu ploču. Uz mnoštvo ostalih 

potvrda sudionici seminara mogli su uvidje-
ti da je Biblija jedinstvena među religijskim 
knjigama po znastvenoj točnosti te kako je 
Biblija točna kada govori o znanstvenim 

stvarima, premda se koristi jezikom svoga 
vremena.

Seminar je završen zajedničkim do-
mjenkom svih sudionika. (SIBA/IBA/GC)

Nakon posjete Krapini, Zaboku, Mošćenici i Siraču, dr. Heinz 
Lycklama gostovao je od 2. do 3. travnja i u Baptističkoj crkvi 
Petrinja. Ovo je njegov treći boravak u Hrvatskoj i Petrinji. Njegovo 
subotnje izlaganje bilo je o jedinstvenosti Biblije među svim drugim 
knjigama, Mjesna je crkva to iskoristila kao evangelizaciju, najavivši 
njegov posjet i temu izlaganja plakatima po gradu i dijelivši 
pozivnice prijateljima. Desetak je ljudi prvi puta ušlo u prostorije 
baptističke crkve, a posjetitelja je bilo ukupno stotinjak.

Nedjelja je bila posvećena redovnom bogoslužju, s jutarnjom 
temom: »U obranu naše vjere«, dok je naslov večernje službe bio 
»Karakter istinske vjere koja spašava«.

Dr. Lycklama je nakon 2. svjetskog rata emigrirao s roditeljima 
iz Nizozemske u Kanadu. Ondje je dovršio školovanje doktoriravši 
iz područja nuklearne eksperimentalne fizike, a nakon toga je imi-
grirao u SAD gdje je radio na telekomunikacijama i razvoju softvera 
u Bell Telephone Laboratories, NJ i Interactive Systems Corporation, 
CA. Potom je bio osnivačem i vlasnikom konzultantske tvrtke 
Open Systems Technology Associates (OSTA). S 18 je godina javnim 
krštenjem potvrdio svoju predanost Kristu. U braku je s Gerdom, 
također kršćankom, te imaju petero djece i brojnu unučad. Svoja 
predavanja, koja su uglavnom usredotočena na kontroverznu tema-
tiku odnosa između evolucije i stvaranja te kršćanske apologetike, 
dr. Lycklama održavao je u Grčkoj, Hrvatskoj, Bugarskoj, Tajlandu i 
Srbiji kao i u Kanadi i SAD. Za vrijeme njegovih predavanja Gerda 
drži tečaj šivanja, koristeći se njime kao alatom za evangelizaciju 
među ženama. (IBA/GC)

SEMINAR U BC PETRINJA 
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Predsjednik Republike Hrvatske dr. sc. 
Ivo Josipović primio je 11. travnja u svom 
uredu na Pantovčaku izaslanstvo SBC u RH 
u sastavu: predsjednik Toma Magda, glavni 
tajnik Željko Mraz, dopredsjednik Ladislav 
Ružička, predsjednik Skupštine Giorgio 
Grlj i rizničar Ivan Vučetić. Uz predsjednika 
Josipovića sastanku je pribivala i dr. sc. An-
kica Marinović, predsjednikova povjerenica 
za civilno društvo i ljudska prava. 

Toma Magda upoznao je predsjednika 
o prijeđenom putu SBC u RH u samo-
stalnoj Hrvatskoj. U ratnim je godinama 
dvjestotinjak volontera diljem Hrvatske, 
prema riječima predstavnika UN-a, učinilo 
za pomoć unesrećenima ono za što bi UN-u 
trebalo najmanje 1000 zaposlenika i više mili-
juna dolara. Maloj zemlji kao što je Hrvatska 
pripala je i čast da predsjednik SBC u RH 
bude i predsjednik Europskoga baptističkog 
saveza tijekom dvije godine. 

SBC u RH prepoznaje svoju odgovornost i za društvo pa su tako 
u Čakovcu otvoreni Učenički dom Svjetionik za pedesetak korisni-
ka i Srednja škola Čakovec. Željko Mraz upoznao je predsjednika i s 
teškoćama s kojima se škola susreće zbog neredovitoga financiranja 
od strane nadležnog ministarstva. Njemački su donatori spremni 
uložiti daljnja sredstva za izgradnju same škole, nastava koje se 
trenutno odvija u Pastoralnom centru, pod uvjetom da se osigura 
»hladni pogon«. Gradnja nove škole bila bi višestruko korisna za 
cijelu Međimursku županiju. 

Predsjednik je upoznat s još nekim pravnim poteškoćama s ko-
jima se susreće SBC u RH, kao i s najavom o promjenama Zakona 

o pravnom položaju vjerskih zajednica, a interesirao se i o odnosu 
SBC u RH prema drugim vjerskim zajednicama, napose prema 
većinskoj Rimokatoličkoj crkvi. Istaknuto je nekoliko lijepih pri-
mjera suradnje i rastućega razumijevanja. 

Nakon uručenja prigodnih poklona, predsjednik je pozvan da 
postane prijateljem Srednje škole Čakovec kao i da prigodom svoga 
skoroga dolaska u Rijeku posjeti i Pastoralni centar BC Rijeka u 
izgradnji, što je Predsjednik sa zadovoljstvom prihvatio.

PREDSJEDNIK REPUBLIKE PRIMIO  
IZASLANSTVO SBC U RH

Tijekom pet dana, od 11. do 15. travnja, 
održani su u WBB kući (negdašnji Life Center) u 
Crikvenici prvi Dani s Biblijom, a u organizaciji 
prevoditelja i urednika brošure Vrijeme s Bibli- 
jom Estere Knežević. Gostujući izlagač bila je 
Karin Rudies iz Aidlingena u Njemačkoj. Kroz 
predavanje pod naslovom »Prapovijest« izložila 
je prvih jedanaest poglavlja Biblije na vrlo jasan 
i neopterećujući način. Njezino će predavanje na 
jesen ove godine biti objavljeno u Zeit mit Gott iz-
vorniku brošure Vrijeme s Biblijom koja je na našim 
prostorima prisutna oko sedam godina. Isti će tekst 
biti objavljen i kod nas.

Sudionika Dana s Bibijom bilo je tridesetak: 
braće i sestara iz Umaga, Poreča, Gline, Krapine, 
Zagreba, Rijeke, Raba i ostalih mjesta u Hrvatskoj. 
Bila je to prigoda za bolje upoznavanje i razmjenu 
svjedočanstava, za međusobno ohrabrenje, utjehu 
i daljnji poticaj. Jedno takvo iskustvo s Biblijom u 
uvodnom je govoru sa sudionicima podijelio i Giorgio Grlj, pastor riječke Baptističke crkve.

Uz samo predavanje naše gošće, posebno su nadahnjujuća bila slavljenja, koja su vodili Malyn Šteković i Jovica Šućura iz Gline. Sla-
vljenju se nekoliko puta, na zadovoljstvo nazočnih, pridružio i Blaž Kuhar iz Umaga, svirajući na citri. Značajan doprinos skupu dali su 
također Estera Knežević, Vesna Jekić, Tanja Crnković i Ferdo Sadak koji su prevodili predavanja.

Posljednje je večeri, uz službu Nikole Kneževića, održana Večera Gospodnja kao kruna ovoga blagoslovljenog okupljanja.
S radošću i uz zahvalnost Bogu već se sada može najaviti naredno okupljanje na istom mjestu, sljedeće godine krajem zime. Svi su 

pozvani. (A. Stanojević/IBA/GC)

SEMINAR DANI S BIBLIJOM U CRIKVENICI  

(Foto: Tomislav Bušljeta, službeni fotograf Ureda predsjednika RH)

IZ NAŠIH CRKAVA
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Baptističke crkve Betanija Čakovec i 
Baptistička crkve Belica posjetile su 28. 
travnja Udrugu za osobe s invaliditetom 
Ludbreško sunce. Goran Bartolić piše kako 
je ... Gospodin otvorio naša srca za ovu 
Udrugu u kojoj se njezini zaposlenici s puno 
ljubavi i požrtvovanja brinu o tridesetak 
osoba s invaliditetom i/ili poteškoćama u 
razvoju. Proveli smo s njima nekoliko ugod-
nih sati u druženju, domjenku, razgovoru i 
igri. Uživali smo i u prigodnim programima 
koje su domaćini pripremili za nas, a djeca iz 
nedjeljnih škola naših crkvi za njih. Raspitali 
smo se o njihovim potrebama, dogovarali 
mogućnosti buduće suradnje i hvalili našega 
Gospoda za veliku ljubav koju ima prema 
svima nama i koju nam je do vrhunca iska-
zao u svome Sinu i našem Spasitelju, Isusu 
Kristu. Samo Njegova ljubav i samo Njegova 
otkupiteljska žrtva grije i potiče naša srca 
da ljubimo svoje bližnje, a pogotovo one u 
nevoljama ... Naša je molitva da im Bog ot-
vori srca da prihvate Gospodina Isusa Krista 
za svoga osobnog Spasitelja, jer on je jedini 
Put i Istina i Život ... (G. Bartolić/IBA/GC) 

POSJETA UDRUZI OSOBA S  
INVALIDITETOM U 

ČAKOVCU

BC Mačkovec ugostila je 5. svibnja pas-
tora, propovjednika, profesora i pisca dr. 
Alexa Montoyu. Dr. Montoya služi kao 
pastor u First Fundamental Bible Church u 
Washingtonu.

Sam je Gospodin je kroz osobu koja 
»ljubi Gospodina, a druge više nego sebe« 
(p. Todd Dick) silno progovorio prisut-
nima iz raznih krajeva Hrvatske i Sloveni-
je. Njegova propovijed »Čuvaj povjereno 
blago« poziva, vraća na temelje, na Bibliju i 
pomaže vođama da ne zastrane od »dobre 
nauke«.

BC Mačkovec poziva zainteresirane 
da poslušaju propovijed na njihovoj inter-
net (http://tinyurl.com/6j3a3kt). Ukoliko 
netko želi na kućnu adresu primiti audio 
CD s porukom, neka pošalje upit na info@
bcmackovec.com (D. Peras/IBA/GC) 

DR. ALEX MONTOYA 
POSJETIO  
BC MAČKOVEC

PETA EKSPOZITORSKA KONFERENCIJA 
TBA ODRŽANA U CRIKVENICI

/Iz šireg izvješća Kristiana Bracketta, prodekana TBA u Krapini/
Mnogi evanđeoski kršćani zabrinuti su zbog opasnosti »odlaženja« u svojim zajedničkim 

i osobnim životima, u svome nauku, ali i u osobnoj svetosti. S ovom neprestanom prije-
tnjom na umu, okupili smo se od 2. do 4. svibnja na 5. ekspozitorskoj konferenciji u WBB 
kući (ex Life Centru) u Crikvenici zajedno sa šezdesetak gostiju među kojima su bili pastori, 
njihove supruge te drugi trenutni i budući crkveni vođe, kako bismo se usredotočili na to 
kako možemo biti boljim vođama u crkvi. 

Naš gost govornik dr. Alex Montoya, pastor First Fundamental Bible Church u Mon-
terey Parku u Kaliforniji, bio je iznimno dobro pripremljen za tematiku koju će izlagati. Sa 
svojih četrdeset godina u pastorskoj službi i s iskustvom osnivanja crkava i opremanja vođa, 
dr. Montoya potaknuo je naša srca i usmjeravao nas prema Pismu kako bismo bili vođe po 
Božjoj volji. Teme kojih se dotaknuo uključivale su sljedeća načela: 

1. Pobožni vođe su, ponajprije, duhovni vođe koji su odgovorni voditi ljude prema što 
većoj sličnosti Kristu.

2. Pobožni vođe moraju znati kamo idu te slijediti biblijski primjer vodstva crkve u 
štovanju, izgrađivanju i evangelizaciji. 

3. Pobožni vođe moraju pokrenuti zajednicu vjernika kako bi svi bili uključeni u ta tri 
vida crkvenog života

4. Pobožni vođe moraju biti dobri uzori kako u svojoj osobnoj svetosti tako i u zdravoj 
nauci. 

5. Pobožni vođe moraju znati kako druge potaknuti oslanjajući se na Boga, kroz brigu 
za Božji narod i snagu njegova vlastita integriteta i primjera. 

Sudeći prema komentarima polaznika konferencije, svi su bili zahvalni za službu dr. 
Montoye, cijeneći njegovu jednostavnost, jasnoću, dostojanstvo i srdačnost: 

Bio je izvanredan. – U svakom slučaju, oduševljen sam propovijedanjem našeg brata. I 
više je nego ispunio sva očekivanja. – Tema, propovjednik i propovijed ostavili su na mene 
velik utjecaj, ohrabrili me i bila je to za mene prava poruka u pravo vrijeme. Također, 
zajedništvo i razgovori s braćom iz drugih crkava i mjesta bili su velik blagoslov.

S druge strane, dr. Montoya bio je vrlo ohrabren posjetom. Propovijedao je na tri 
mjesta, u Baptističkoj crkvi Betanija u Čakovcu gdje su 1. svibnja na zajedničko bogoštovlje 
došli i vjernici BC Emanuel iz Krapine. Također je, na zajedničkoj evangelizacijskoj službi 
u Pastoralnom centru u Čakovcu toga istog poslijepodneva, te ponovno tijekom večeri 4. 
svibnja u Baptističkoj crkvi u Mačkovcu gdje je bila nazočna i Baptistička crkva Mursko 
Središće, Dr. Montoya izjavio: 

Zadivljen sam duhom ljudi. Kao prvo, crkve su bile pune, odaziv je bio dobar, glazba je 
bila dobra, ljubav prema Bogu velika. Bilo je ohrabrujuće vidjeti ljubav koju ovi ljudi imaju 
za Gospodina Isusa Krista i odanost pastora i vođa prema crkvama. 

Dr. Montoya zapazio je dva detalja tijekom konferencije. Prvo, bio je iznenađen 
činjenicom da su na konferenciju došli ljudi iz drugih zemalja. Uz one koji su bili iz 
Hrvatske, imali smo goste iz Njemačke, Slovenije, Bosne i Srbije. Iako su gosti došli iz 
različitih mjesta, postojalo je jedinstvo i jednost prema Božjoj ljubavi te predanost Božjoj 
riječi. Dodao je i sljedeće: Naročito sam zadivljen činjenicom kako je mlada skupina došla na 
konferenciju. Izuzev nas desetak, većina su muškaraca koji su došli na konferenciju u svojim 
četrdesetima, a mnogi su čak u svojim dvadesetima. Studenti i diplomanti Teološke biblijske 
akademije pokazali su veliku želju i žar za propovijedanjem Krista. Potaklo me njihovo 
oduševljenje spram Bogu i njihova želja za propovijedanjem Božje riječi. Zaista me ohrabruje 
budućnost crkava ovdje u Hrvatskoj i u okolnim zemljama. Ovi su ljudi iskreno predani. 
Ovdje je veliki potencijal.

Ukoliko želite preslušati poruke dr. Montoye, to možete učiniti putem sljedećih 
poveznica: BC Betanija Čakovec (http://www.betanija.hr/), BC Mačkovec (http://tinyurl.
com/6j3a3kt) i TBA (www.tba.hr).  (K. Brackett/IBA/GC).

IZ NAŠIH CRKAVA
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U sklopu svoga posjeta Opatiji i Rijeci Predsjednik Repub-
like Hrvatske dr. sc. Ivo Josipović posjetio je Pastoralni centar 
Baptističke crkve u Rijeci, iskazavši time svoju potporu pro-
jektima i manjih vjerskih zajednica koje uznastoje djelovati na 
dobrobit čovjeka i društva. 

U ugodnom jednosatnom druženju i razgledavanju objekta 
(koji je još u izgradnji) predstavnici domaćina pastor Giorgio 
Grlj, predstavnk Građevinskog odbora Stevo Dereta te glavni 
tajnik SBC u RH Željko Mraz upoznali su predsjednika Josipovića 
o riječkoj baptističkoj crkvi i njezinu društvenu angažmanu u 
riječkoj regiji. Naglašena je važnost dovršetka izgradnje Pasto-
ralnoga centra koji će, pored svoga značaja bogoslužbenoga pro-
stora, omogućiti i djelotvornije služenje riječke baptističke crkve 
čovjeku i društvu u cjelini. Predsjednik je upoznat i s projektima 
proizašlim iz riječke crkve koji su imali i nadregionalni značaj. 
Posebice se zainteresirao za rad Teološkoga fakulteta »Matija 
Vlačić Ilirik« čija je prodekanica dr. sc. Lidija Matošević također 
član riječke baptističke crkve i koja je ukratko predstavila rad 
Fakulteta. Zajedničko druženje zaključeno je molitvom pastora 
Grlja za mudrost i razboritost naših vođa.

Uz predsjednika Josipovića sa suradnicima, skupu je nazočio 
i riječki gradonačelnik mr. sc. Vojko Obersnel sa suradnicima, 
potpredsjednik Skupštine Primorsko-goranske županije g. Ingo 
Kamenar, članovi Starješinstva i Građevinskog odbora BC Rijeka 
te arhitekti, izvođači i brojni predstavnici medija. Druženje su 
uveličali Rahela i Andrej Grozdanov, članovi grupe »Kristina«, 
izvedbom dvije pjesme iz svoga repertoara. Pastor Grlj uručio 
je na kraju prigodne poklone predsjedniku Josipoviću: izdanje 
Novoga zavjeta u prijevodu Rubena Kneževića i prigodne CD-e 
grupe »Kristina«.  (IBA/GC)

Nakon trinaest godina plaćanja najma za zgradu 
u kojoj se okuplja BC Krapina i djeluje tamošnja 
Teološka biblijska akademija, Baptistička crkva 
Emanuel planira do kraja lipnja ove godine ot-
kupiti postojeću zgradu. Požrtvovno davanje lokal-
nih vjernika u Zagorju zajedno s velikodušnošću 
mnogih prijatelja i crkava iz drugih krajeva svijeta 
učinili su ovo mogućim. Kupuje se također i garaža 
od 70 m2 koju se planira renovirati kako bi služila 
kao mjesto sastajanja vjernika, jer je crkva u porastu. 
U zgradi se nalaze i dvije učionice, knjižnica, te ured 
Teološke biblijske akademije. Još je uvijek potrebno 
prikupiti oko 10 000 eura za dovršetak kupnje. Vjer-
nici BC Krapina mole za molitvenu podršku kako bi 
Bog providio preostali iznos. (K.Brackett/IBA/GC)

BC EMANUEL U KRAPINI BLIZU JE KUPNJI 
VLASTITE ZGRADE

PREDSJEDNIK REPUBLIKE POSJETIO 
PASTORALNI CENTAR U RIJECI

(Foto: Ured Predsjednika RH)

IZ NAŠIH CRKAVA
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(Sirač, 11. – 13. 2.) 
Kao i svakoga petka 
navečer, mladi su se 
okupili na molitvi. 
Nakon kratkog čitanja 
iz Božje riječi došli smo 
pred našega Boga u 
molitvi sa zahvalnošću 
što je bio s nama u 
prošlom tjednu te smo 
s vjerom i sigurnošću 
stavili sve naše potrebe i 

probleme u njegove ruke. Molitva je najvažniji pokretač rada mla-
dih u našoj crkvi i stoga nam je želja što više mladih potaknuti na 
molitvu dolaskom petkom na molitvene sastanke.

Redoviti sastanci mladih subotom upravo su mjesto gdje mladi 
ljudi mogu naučiti nešto novo o Bogu i kao kršćani rasti u vjeri 
proučavajući Božju riječ. Sastanak subotom navečer vrijeme je kada 
nam dolaze naši prijatelji koji još nisu upoznali Isusa kao osobnog 
Spasitelja.

Ove se subote na omladinskom sastanku u BC Sion Sirač okupi-
lo petnaestak mladih i njhovih prijatelja, a gost je bio brat Siniša 

Hamp iz Požege. Mladi su razmišljali koju poruku nosi pripovijest 
o Noi i potopu (Post 6-9). Promatrajući strukturu pripovijesti 
te uspostavljajući paralele s Postankom 1, prisutni su shvatili da 
je priča o Noi početak jedne predivne ideje koja se proteže kroz 
cijelu Bibliju. Nakon stvaranja svijeta pojavio se grijeh – želja za 
neovisnošću čovjeka od Boga na što je Bog odgovorio slobodnom 
voljom. Tada je došlo do rasula i potopa, ali Bog se sjetio Noe (Post. 
8,1). Zaključili smo da iako grijeh vodi u apsolutno ništavilo, Bog 
ima plan za nešto novo kroz Isusa: novo stvorenje, novu zemlju i 
novo nebo. 

Početkom godine mladi iz BC Sion Sirač stavili su pred sebe i 
cijelu crkvu želju da svaki drugi vikend u mjesecu vode nedjeljno 
bogoštovlje i tako budu na blagoslov i ohrabrenje cijeloj zajednici. 
Za ovu nedjeljnu službu mladi su pripremili doprinose u pjesmama 
i recitacijama, a naše mlade sestre i njihove majke ispekle su kolače 
za druženje nakon bogoslužja. Za gosta govornika pozvan je pastor 
Danijel Ogrizović iz Virovitice koji je propovijedao iz Jošue 5,13-
15. Kad se Jošua našao pred Jerihonom, on se nije usredotočio na 
osvajanje grada, nego je podigao pogled prema gore, budući da je 
imao Božje obećanje da je Bog s njim. Brat je završio razmišljanje 
pitanjima jesmo li se mi spremni posvetiti i otkriti što je naš Jerihon 
u našem razmišljanju i rješavanju problema. (SIBA/IBA/GC)

BC Daruvar organizirala je 3. travnja petu 
po redu omladinsku konferenciju na temu 
Dvorana slavnih. U posjet su pristigli mladi iz 
mnogih krajeva diljem Hrvatske: iz Umaga, 
Osijeka, Piškorevaca, Mačkovca, Murskog 
Središća, Petrinje, Siska, Mošćenice, Ko-
privnice, Peteranca, Pakraca, Sirača, Sređana i 
Golubinjaka. Došla su i dva gosta iz inozem-
stva: Desimir iz Bosne i John Mark iz Slovenije. 
U subotu je bilo stotinjak prisutnih, a u nedjelju 

nešto više.
Po prvi puta na konferenciji je propovijedao govornik kojemu 

hrvatski nije materinji jezik. Brat Todd Dick pastor je u Murskom 
Središću, a u Daruvar je došao sa svojim sinom Sethom. Pastor 
Todd doista se trudio savladati mnoštvo teških hrvatskih riječi, što 
mu je prilično uspijevalo. 

Održane su tri propovijedi na temelju teksta iz 11. poglavlja 
poslanice Hebrejima, poznatijeg kao »Heroji vjere« ili »Dvorana 
slavnih«. Pastor Todd nekoliko je puta naglasio da svatko od nas 
može biti u »Dvorani slavnih« te da nitko od navedenih heroja nije 
poseban, nego je naš Bog poseban. Jutarnje bogoštovlje započeli 

smo s Abelom – i govorom o vjeri koja štuje Boga. Navečer smo 
se družili s Henokom – i vjerom koja hodi s Bogom, a u nedjelju 
ujutro slušali smo o Noi – o vjeri koja je poslušna Bogu. Pastor Todd 
ostao je s nama i na večernjem bogoštovlju u nedjelju, a govorio 
je o Rahabi – vjeri koja spašava. Na kraju je pastor Todd istaknuo 
neophodan uvjet za ulazak u »Dvoranu slavnih« (Heb. 10,36): 
Ustrajnost vam je zbilja potrebna da vršenjem volje Božje postignete 
obećanje … 

Za glazbeni dio pobrinula se nekolicina mladih iz daruvarskoga 
okružja (Daruvar, Pakrac, Sirač). BC Daruvar zahvaljuje na surad-
nji i pomoći. Bilo je tu i sportskih aktivnosti, druženja uz razgovor 
i društvenih igara, upoznavanja novih prijatelja ... U kasnijim 
večernjim satima uživali smo u raznolikim doprinosima koje su 
mladi tijekom vikenda pripremili. Isto tako, slušali smo nekoliko 
izvješća o omladinskom radu u drugim crkvama i bilo nam je 
drago čuti da se mladi sastaju i proučavaju Božju riječ. Sve u svemu, 
zaključuje u svome izvješću daruvarski pastor Ivan Špićak, vrlo smo 
ohrabreni, a sve vas koji još niste bili kod nas u Daruvaru pozivamo 
na šestu konferenciju sljedeće godine, naravno, ako nam Gospodin 
bude milostiv. (I. Špićak/IBA/GC)

VIKEND MLADIH U BC SIRAČ 
Pišu: Mladi iz Sirača

DVORANA SLAVNIH – OMLADINSKA  
KONFERENCIJA U BC DARUVAR

MLADI(MA)
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Ovoga je proljeća izašao prvi broj Molitvenog biltena Kršćanske 
baptističke crkve u Sarajevu. Među najnovijim vijestima i moli-
tvenim potrebama ističemo sljedeće:

Alpha tečaj, koji je BC Sarajevo započela u veljači, približio se 
kraju. Pastor Dobutović navodi: Jako smo sretni da smo imali pri-
jatelje koji su dolazili i s velikom pažnjom i zanimanjem istraživali isti- 
ne o Bogu. Posebno smo ohrabreni njihovom otvorenošću i učešćem u 
diskusijama u malim grupama. Veliki blagoslov doživjeli smo tokom 
Alpha dana, kada smo osjetili djelovanje i silu Duha Svetoga medu 

nama. Radujemo se narednom tečaju i novim prijateljima koje ćemo 
imati i molimo se za njihovo obraćenje. Od 25. do 26. ožujka održana 
je i Konferencija GAT – Global Alpha Trening. Sudjelovalo je preko 
50 učesnika iz raznih gradova iz BiH.

U travnju je održan je i treći dio seminara »Equip«, namije-
njenoga za podizanje i obuku vođa. Ovaj seminar pruža priliku 
svakoj crkvi da pošalje na obuku ljude koji služe kao vođe ili se 
pripremanju za tu službu.

Početkom godine održana je godišnja skupština BC Sarajevo. 
Ohrabreni izvještajima raznih službi u crkvi za prošlu godinu, po-
taknuti smo da se kao crkva još više angažiramo, služimo na različite 
načine i budemo sve više uključeni u evangelizacije. Posebno se radu-
jemo primanjem pet novih članova ... (D. D.)

O uličnim evangelizacijama u Sarajevu pastor Dobutović piše: 
Ulične evangelizacije su način na koji želimo dosegnuti ljude u Sa-
rajevu za Krista. Jednom mjesečno odlazimo u centar grada, pred 
katedralu, sa stolom sa literaturom i određenim programom. Ohra-
breni smo vidjeti ljude koji su zainteresirani da stanu i razgovaraju 
s nama. Grupa koja evangelizira ima molitvenu podršku od braće i 
sestara koji su se okupili na molitvi u crkvi tokom trajanja evange-
lizacije. Svjedoci smo toga koliko je molitva djelotvorna i važan dio 
evangelizacije. Ulične evangelizacije su nešto što planiramo redovno 
održavati i biti ustrajni u tome. Zahvalni smo Gospodu za njegovu 
snagu, silu Duha Svetoga, njegovo vodstvo i zaštitu. Vjerujemo da će 
On odgovoriti na naše molitve i želje srca da još mnogi ljudi u Sara-
jevu pronađu spasenje u Kristu.

Svake godine protestantsko-evanđeoske crkve u Sarajevu organi- 
ziraju zajedničko bogosluženje gdje svaka crkva sudjeluje u nekom 
dijelu bogosluženja. Ove je godine BC Sarajevo bila zadužena za 
slavljenički dio bogosluženja. Ovo je vrijeme blagoslova, zajedništva 
i dijeljenja medu našim crkvama gdje nam Bog pokazuje koliko je 

važna, a ujedno i velika naša šira Kristova obitelj u gradu Sarajevu. 
Molimo vas da nosite u vašim molitvama crkve u Sarajevu, kako bi 
rasle u kvantiteti i kvaliteti, te kako bi Božje kraljevstvo u Sarajevu 
napredovalo – zaključuje pastor Dobutović.

Crkvena zgrada BC Sarajevo – Kairos Centar – objekt je koji 
može prihvatiti razne grupe, timove, seminare i konferencije. 
Raspolaže s dvije spavaonice po 8 kreveta, apartmanom za bračni 
par, dvokrevetnom gostinjskom sobom te kuhinjom, blagovaoni-
com i prostorijom za sastanke. Kako navodi pastor Dobutović, 
ondje su već ugostili mnoge goste, te imali nekoliko seminara i 
konferencija. Naša je želja i molitva da svako tko nas posjeti bude 
blagoslovljen i ohrabren kroz vrijeme provedeno s nama. Naša je 
molitva je da Kairos centar nastavi biti ugodno i osvježavajuće mjesto 
za mnoge kršćane koji dolaze i posjećuju nas te da se i dalje koristi na 
Božju slavu. (GC)

VIJESTI IZ SARAJEVSKE  
BAPTISTIČKE CRKVE

VIJESTI IZ REGIJE

Tomislav Dobutović, pastor BC Sarajevo
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Barem se na jedan dan u maloj baptističkoj crkvi u Berlinu 
nalazila najveća europska propovjedaonica. ZDF, druga po veličini 
njemačka TV postaja, prenosila je 23. siječnja bogoslužje iz Crkve 
mira (Friedenskirche), zajednice u Berlin-Charlottenburgu koja 
broji 130 vjernika. Preko milijun gledatelja pratilo je propovijed 
pastora Hendrika Kissela, naslovljenu »Mir i snaga novog početka«. 
Više od 600 odgovora zabilježeno je u uredima ZDF-a. Kissel je iz-
javio za EBF Press službu da e-mailovi i telefonski pozivi iz cijeloga 
svijeta još uvijek, danima nakon prijenosa, u zajednicu: »Ljudi 
su plakali i putem telefona  primali dušobrižničku pomoć. Nikad 
nisam očekivao ovakvu reakciju.«  

Izgleda da se gledatelja najviše dojmio suvremeni dizajn crkve, 
životna propovijed i velika zidna slika iza propovjedaonice. Ona 
prikazuje Isusa kako na magarcu ulazi u Berlin kroz Brandenburška 

vrata. U uvodu u bogoslužje, ZDF je Isusov ulazak na slici opisao 
kao »rušenje berlinskoga zida, dok božica pobjede više ne može 
pod kontrolom držati svoj četveropreg«. Slika prikladno prikazuje 
nastojanje zajednice u njemačkom glavnome gradu: poruku koja 
i danas nastavlja izazivati promjenu i čuđenje. U svojoj je propo-
vijedi Kissel govorio o »neshvatljivoj lakoći kojom je Isus dovodio 
u pitanje tradiciju svoga vremena, omogućujući time odlučne 
promjene«. Naglasio je da Božji Duh ponekad ljude dovodi u stanje 
»zdravog nemira«. Oni tada odbijaju pomiriti se s neljudskim uvje-
tima i započinju s traženjima alternativa: »Bog je s onima koji su u 
pokretu, ali je i s onima koji su se umorili.’«

Moderatorica prijenosa bila je Julia Grundman, članica zaje-
dnice, a ujedno i glasnogovornica Njemačke federacije Evangeličkih 
slobodnih crkava. (K. Rösler/EBF/IBA)  

Prva baptistička crkva u Pasadeni ordinirala je 17. travnja dr. sc. 
Antoniu Lučić Gonzalez za pastoricu. Antonia je rodom iz Siska, 
gdje je u teenagerskoj dobi upoznala Krista i krstila se. Svoj dodi-
plomski studij završila je na Evanđeoskom teološkom fakultetu u 
Osijeku, a specijalizirala se na području »Baptist i Anabaptist Stud-
ies« na IBTS-u u Pragu. Godine 2008.  Antonia je promovirana u 
doktora teologije na Fuller Theological Seminaryu u Pasadeni, gdje 
je uz studij i radila u službi studentima u Prvoj baptističkoj crkvi u 
Pasadeni. Antonia je udana za Jonathana Gonzaleza.

Hrvatski baptisti znaju Antoniu kao kreativnog radnika s 
djecom i mladima na mnogobrojnim kampovima. U novije vri-
jeme Antonia redovito dolazi u Hrvatsku kako bi studentima na 
Teološkom fakultetu »Matija Vlačić Ilirik« predavala predmete iz 
područja reformacije.

Novoj pastorici od srca želimo Božji blagoslov u životu i u 
službi. (IBA/GC)

Belfast (EBF Press, 22. travanj 2011.) - Baptisti širom svijeta in-
tenziviraju svoju potporu vjerskim slobodama i ljudskim pravima. 
Švedski baptistički vođa Christer Daelander, predstavnik EBF-a 
za vjerske slobode, odsad će služiti i kao promatrač u UN-ovu 
Odboru za ljudska prava u Ženevi. Na tu ga je službu imenovao 
Svjetski savez baptista (BWA) koji je kod UN-a službeno registri-
ran kao nevladina udruga. Na svom nedavnom zasjedanju u Bel-
fastu (Sjeverna Irska) Izvršni odbor Europske baptističke federacije 
(EBF) pozdravio je to imenovanje. Tony Peck, glavni tajnik EBF-a, 
pojasnio je da će Daelander dva puta na godinu prisustvovati 
jednotjednim zasjedanjima odbora. Daelander je za press službu 
EBF-a izjavio da mu imenovanje daje pravo govora na zasjedanjima 
i komentiranje izvješća koje dosta-vljaju pojedine zemlje. Dae-
lander služi kao misijski tajnik Švedskog saveza baptista od godine 
2000. Prije toga, taj je 57-godišnji pastor misijski služio u Kongu, 

kao učitelj u biblijskoj školi i kao učitelj u srednjoj školi. Oženjen je 
i otac je troje djece. 

Izvršni se odbor EBF-a po prvi put sastao u Sjevernoj Ir-
skoj 2011. kako bi učvrstio svoje veze s Mrežom irskih baptista 
(IBN), nastaloj 2010. Mreža se sastoji se od nekoliko zajednica i 
pojedinačnih članova, a njezin je cilj »ojačati veze s globalnom 
baptističkom obitelji«, a posebice promovirati suradnju s BWA i 
EBF-om. Udruženje baptističkih crkava u Irskoj (ABCI) sastoji se 
od 94 baptističke crkve u Sjevernoj Irskoj kao i 21 crkve u Repu-
blici Irskoj. Broji oko 8500 članova, a oko 20 000 osoba prisustvuje 
tjedno bogoslužjima. ABCI nije dio BWA. 

Na sastancima su članovi Izvršnoga odbora jednoglasno izgla-
sali proračun od 467 000 Eura za 2011. te započeli s pripremama za 
zasjedanje Skupštine koja će se održati sljedeće godine od 21. do 25. 
rujna u Nazaretu, Izrael. (K. Rösler/EBF/IBA/GC)

VIŠE OD MILIJUN GLEDATELJA  
PRATILO PRIJENOS BOGOSLUŽJA

ANTONIA LUČIĆ GONZALEZ  
ORDINIRANA ZA PASTORICU

ČINITI VIŠE ZA LJUDSKA PRAVA I  
RELIGIJSKE SLOBODE

BAPTISTI ĆE IMATI PREDSTAVNIKA 
U UN-OVU ODBORU ZA LJUDSKA PRAVA

IZ BAPTISTIČKOGA SVIJETA
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Ove se godine navršavaju tri obljetnice, izuzetno značajne za 
povijest baptizma na hrvatskom prostoru, budući da sve tri upućuju 
na tadašnji početak nove etape u razvoju baptističke crkvenosti i 
formiranju denominacijske prepoznatljivosti.

120. godišnjica prvoga osnivanja 
Baptističke crkve u Zagrebu

Nakon prvih baptističkih okupljanja u Zagrebu koje je 1872./3. 
vodio biblijski kolporter Britanskoga i inozemnog biblijskog društva 
Heinrich Meyer (1842. – 1919.) nije formalno ustrojena tamošnja 
baptistička crkva niti ima jasnih naznaka o tome da su se vjerski 
skupovi nastavili odvijati u kontinuitetu. Premda je dokumentiran 

spomen o krštenju jedne vjernice godine 1883., danas raspoloživa 
građa ukazuje na to da je ova zajednica vjernika oživjela tek obra-
ćenjem i krštenjem Stjepana Bedekovića (1862. – 1941.) godine 
1890. On je, s još četvoricom, osnovao godine 1891. Prvu hrvatsku 
pravokršćansku bogoštovnu općinu baptista u Zagrebu. Imena ostale 
četvorice nisu izrijekom poznata, ali je iz raspoložive građe moguće 
s velikom vjerojatnošću pretpostaviti da su to bili Karl Žiger, Josip 
Bolf,  jedan od Pešuta ili obojica (Rade i Bude) i možda biblijski 
kolporter Franz Horak. Ova baptistička općina imala je i svoj 
pečat. Sačuvan je otisak pečata na koricama tadašnje evangeličke 
pjesmarice iz 1907. kojom su se baptisti služili (Pjesme za kraljev-
stvo Božje kao za pobudu i unapredjenje kršćanskog života. Izdao u 
vlastitoj nakladi Pastor J. Zmaila zagrebački evangelički župni vikar. 
Tisak J. Kurzmanna u Zagrebu, 1907.).  Bedeković je 1907. ili poslije 
nabavio ovu pjesmaricu i na njoj utisnuo pečat iz 1891.

Otisak pečata okrugla je oblika; 
na unutrašnjem je obodu upisano: *I. 
HRV. PRAVOKRŠĆ. BOGOŠTOVNA 
OPĆINA* U ZAGREBU*, a u sredini 
je nastavljeno: BAPTISTA UTEMELJE-
NO 1891. U sredini, iznad riječi BA-
PTISTA, otisnut je monogram Kristov: 
IHS s križem ponad slova H. Sama 
činjenica da je na Bedekovićevoj pje-
smarici iz 1907. otisnut pečat iz 1891. 
znakovita je indikacija da ova vjernička 
zajednica djeluje od 1891. u kontinuitetu. 

Tadašnji zakonski propisi nisu, međutim, uopće predviđali mo-
gućnost registriranja baptističke crkvene općine u Hrvatskoj. Dodu-
še, oko 1890. djelovalo je već 13 baptističkih zajednica na području 
Vojvodine i Bosne, s ukupno oko 75 članova, kao i jedna manja 
vjernička zajednica u Daruvaru, okupljena oko obitelji Lotz. Sve su 
ove zajednice bile sastavljene uglavnom od pripadnika njemačke 
narodnosti i organizacijski su bile podvrgnute Baptističkoj crkvi u 
Budimpešti, ali u zemlji nisu bile zakonski priznate. 

U skladu sa Zakonom o javnom sastajanju iz 1875. (Zakon o 
pravu sakupljati se) javna okupljanja u Hrvatskoj i Slavoniji bila bi 
dopuštena ukoliko bi poglavarstvu bila najavljena tri dana prije, 
s naznačenom svrhom, vremenom i mjestom. Prvi pak zakonski 
propis koji će se izravno odnositi na baptiste objavljen je tek 1893. i 
dopunjen 1895. (Naredba ... kojom se određuje jednoličan postupak 
sa sektom Nazarena i Baptista u kraljevinama Hrvatskoj i Slavoniji 
...), ali ni on nije predviđao mogućnost osnivanja baptističkih crkve-
nih općina. Ograničio je čak javna (baptistička) okupljanja samo na 
ona koja se obavljaju u kući nekog od baptističkih sljedbenika, sa 
slušateljima koje on »poznaje i koje on naročito pozove«. Tako je za-
grebačka baptistička »općina« osnovana 1891. djelovala mimo za-
kona, a crkvenoorganizacijski bila je podvrgnuta Baptističkoj crkvi 
u Beču, a potom budimpeštanskoj. Veze s bečkom baptističkom 
crkvom bile su, međutim, vrlo labave, kao i one s Budimpeštom. 
Znakovito se o tome godine 1922. prisjećao Ivan Zrinščak: ... pošto 
smo bili svi siromašni; te nam je manjkalo na sredstvu i na pravim 
radnicima, te nismo mogli samostalno raditi, tako smo pripali pod 
tutorstvo Bećke – Baptiske opčine, koja se za nas ništa nije brinula, 
osim što je propovjednik došao da krsti i dijeli Večeru Gospodnju. 
K tomu su nam još prilike sa Bećom bile vrlo nezgodne te smo bili 
upučeni prvoj Budimpeštanskoj općini. Ali smo i tamo bili isto tako 
zaboravljeni ...

Od 1890-ih do kraja 1. svjetskog rata može se djelomično pra-
titi razvoj ove vjerničke zajednice. Voditelj je bio biblijski kolporter 
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Franz Horak, ali je značajnu ulogu jedno vrijeme imao i Stjepan 
Bedeković, dok vodstvo naposljetku nije preuzeo Ivan Zrinščak 
(1853. – 1928.) u čijem su se stanu u Nikolićevoj 9 vjernici sastajali. 
Prijašnja mjesta okupljanja nisu poznata. Ivan Zrinščak ostat će 
voditeljem ove vjerničke zajednice i nakon 1. svjetskog rata kada će 
zagrebačka Baptistička crkva biti 1921. konačno zakonski registri-
rana i priznata.

90. godišnjica Daruvarske konferencije

Nakon završetka 1. svjetskog rata došlo je, početkom 1920-ih, 
do organiziranja baptističkoga rada u tadašnjoj Kraljevini SHS. Na 
ovo su utjecali povoljniji zakonski uvjeti u zemlji (Vidovdanskim 
ustavom iz 1921. baptistička vjeroispovijest proglašena je usvoje-
nom, uz pravoslavnu, katoličku, evangeličku, starokatoličku, jevrej-
sku i muslimansku), ali nužan je preduvjet također bio i buđenje 
svijesti o potrebi povezivanja baptističkoga rada u Europi. Ovo je 
posebice došlo do izražaja na svjetskoj baptističkoj konferenciji 
održanoj u Londonu u srpnju 1920. Londonsku konferenciju bapti-
stički povjesničari smatraju jednom od najznačajnijih prekretnica 
u suvremenoj svjetskoj baptističkoj povijesti, osobito što se tiče 
razvoja europskog baptizma – čak i do te mjere da ga neki autori 
tretiraju kao europski baptizam »prije« i »poslije« Londona. Kon-
ferencija je okupila sedamdesetak predstavnika svjetskih baptisti-
čkih organizacija i nacionalnih saveza reprezentativno odabranih iz 
cijeloga baptističkog svijeta, što je omogućilo da se, odmah poslije 
konferencije, donesene odluke i provedu u djelo. Konferencija je 
ponajprije odrazila svijest o zajedničkom baptističkom bratstvu koje 
je bilo ugroženo tek minulim Prvim svjetskim ratom, a prethodila 
su joj putovanja vodećih američkih i engleskih baptista po Eu-
ropi. Glavni su ciljevi konferencije bili: a) razmotriti hitne potrebe 
baptističkih zajednica uzrokovane ratom i poraćem; b) razmotriti 
šire misijske potrebe, osobito potrebe obrazovanja crkvenih učitelja, 
literature i organizacije evangelizacijskih aktivnosti. Donesene su i 
odluke o dodjeljivanju pomoći baptistima u pojedinim zemljama, 
za što je administrativno zadužen J. H. Rushbrooke, u funkciji tzv. 
Baptističkog povjerenika za Europu (Baptist Commissioner for Euro-
pe). Međutim, za kontinuirano materijalno i duhovno praćenje mi-
sijskih potreba, vodeće baptističke zajednice dobile su mandat nad 
određenim zemljama: da ondje skrbe za razvoj i organizaciju bapti-
zma imajući u vidu specifičnosti pojedinih zemalja. Mandat nad 
Kraljevinom SHS/Jugoslavijom dobio je američki Južnobaptistički 
Savez (Southern Baptist Convention), odnosno njihova misijska or-
ganizacija Odbor za inozemne misije (Foreign Mission Board, FMB), 
dok je njemačka baptistička pokrajinska zajednica (s priključenom 
mađarskom zajednicom) u Jugoslaviji ostala i nadalje pod patro-
natom svoje Donauländermission sa sjedištem u Austriji. FMB je 
odmah poduzeo praktične korake oko organizacije baptističkoga 
rada u Kraljevini SHS, stupivši u vezu s potencijalnim budućim 
punovremenim misijskim radnicima Vinkom Vacekom i Nikom 
Dulićem (koji još tada borave u SAD-u), dok je za privremenoga 
koordinatora (do njihova povratka u zemlju) postavljen češki 
baptistički propovjednik Michal Marko (1880. – 1959.). On je 
prvenstveno trebao povezati baptiste u zemlji organiziranjem i 
vođenjem prve svehrvatske baptističke konferencije.

M. Marko posjećuje Zagreb već u studenom 1920. i sastaje se s 
voditeljima zajednice, Ivanom Zrinščakom i Josipom Balubanom. 
Prenosi im poruku Vinka Vaceka (1882. – 1939.) o planiranoj konfe- 
renciji čiju će organizaciju FMB novčano pomoći. Prikupljene su 
adrese rasijanih baptista u Hrvatskoj, a I. Zrinšćak svima je poslao 
pozivnice. Tako je 27. – 29. 3. 1921. održana u Daruvaru  u kući 
Gustava Lotza (voditelja tamošnje baptisitčke zajednice) Prva jugo-
slavenska (ponegdje nazivana i »srpsko-hrvatska«) baptistička konfe-
rencija. Vacek je naziva »prvom jugoslavenskom«, što neki auto- 
ri poslije osporavaju, budući da je to bila uglavnom konferencija 
lokalnog, hrvatskog značaja. 

Konferenciji je predsjedao Michal Marko, a okupilo se vjeroja-
tno petnaestak sudionika (neki izvori donose i trostruko veći broj). 

Imena su nekih od njih poznata: Michal Marko, Ivan Zrinščak, 
Josip Baluban, Tomislav Vincetić, Gustav Lotz, Jovo Jekić, Aleksa 
Novak, Vasilije Šteković, Dragutin Šestak st., Friedrich /Miroslav/ 
Lotz, Milan Brkić i Stevo Japec), a ostali su bili svi ili neki od nespo -
menutih baptista iz toga doba (kolporter Zelinka, Stevo Pešut, Rade 
Ninković, Josip Bolf, Josip Mesar, Andrija Obad, Mato i Ladislav 
Hlišć, i dr.). Zahvaljujući činjenici da je tijekom konferencije (28. 
3. 1921.) održano i vjenčanje po baptističkom obredu, kada je M. 
Marko vjenčao Tomislava Vincetića i Josefinu Knitl, postoji saču-
vana fotografija s te konferencije. Na fotografiji je 19 muških osoba, 

22 ženske osobe i dvoje djece, no vjerojatno su pridodani i neki od 
gostiju na svadbi.

Na konferenciji je održano nekoliko bogosluženja (M. Marko, 
I. Zrinščak) i referata (M. Marko, G. Lotz). Radno predsjedništvo  
izabrano je u sastavu: M. Marko – Predsjednik; I. Zrinščak –  
Potpredsjednik; G. Lotz – Zapisničar (»perovođa«); J. Baluban – 
Blagajnik. Najvažnije odluke koje su usvojene na konferenciji jesu:

1. Osnovana je Baptistička crkvena općina u Zagrebu. Za 
starješinu je postavljen I. Zrinščak, a za đakone T. Vincetić i J. Ba-
luban. Ovo je službeno osnivanje BCO Zagreb, koje je, za razliku od 
onoga iz 1891., moglo biti registrirano u skladu s tadašnjim poziti-
vnim zakonskim propisima.

2. I. Zrinščak postavljen je putujućim propovjednikom i 
određen mu je plan posjeta uz mjesečnu potporu od 2000 kruna. 

3. Dogovoreno je da se pozove brat iz USA da »vodi djelo 
Božje«.

4. Raspravljano je i odlučivano o raznim pitanjima: o poma-
ganju braće i sestara koji su u oskudici; o literarnom radu: o lokalu 
molitvenog doma u Zagrebu.

5. Dogovoreno je da sljedeću konferenciju, u širem sastavu od 
postojeće, sazove I. Zrinščak, a na kojoj bi on bio od starije braće 
ordiniran.

Nakon konferencije upućivani su pismeni dopisi Vinku Vaceku 
da se vrati u Jugoslaviju, a baptiste u Zagrebu posjetili su i predsta-
vnici FMB-a i Svjetskog saveza baptista Everett Gill i J. H. Rushbro-
oke radi dogovora o daljnjem radu i pripreme povratka V. Vaceka.

Značaj Daruvarske konferencije ogleda se i u tome što je ona 
bila prvi skup koji je za cilj imao povezivanje baptističkoga rada 
u zemlji, a tu je zadaću u potpunosti ostvarila. Nakon daruvarske 
konferencije uslijedila je godine 1922. konferencija širega regional-
nog značaja u Bačkom Petrovcu. Ondje je zapisnički konstatirano 
da »cijela zajednica ima naziv Savez baptista u Jugoslaviji« (Zvaz 
Baptistov v Jugoslaviji). Iz Hrvatske su tome skupu nazočili pred-
stavnici iz iz Zagreba, Medjumurja, Zlatara, Velike Bistrice, Daruva- 
ra, Slavonskog Broda i Vinkovaca. Iste se godine u rujnu Vinko 

Sudionici Daruvarske konferencije, snimljeni prigodom vjenčanja T. Vincetića i  
J. Knitl. U prvome redu sjede Ivan Zrinščak, Michal Marko i Gustav Lotz (4., 5. i 6. 

slijeva). Ovo je jedina dosad poznata fotografija na kojoj se nalazi Ivan Zrinščak.  
U posljednjem redu (stoje): Milan Brkić (7. slijeva), Aleksa Novak (9. slijeva),  

Josip Baluban (12. slijeva) i Jovo Jekić (prvi zdesna, drži Bibliju u ruci). 
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Vacek vraća se iz SAD i otpočinje s praktičnom organizacijom 
baptističkoga rada u zemlji. Savez je ipak praktično zaživio tek s 
konferencijama u 1924. (Svilojevo, Novi Sad) koje su okupile najve-
ći broj delegata i izabrale vodstvo na čelu s prvim predsjednikom V. 
Vacekom. Hrvatske pak pokrajinske konferencije, kao neposredni 
nastavak prve Daruvarske konferencije, održavale su se redovno i 
dalje, skrbeći prvenstveno za rad među baptistima na širemu hr-
vatskom području.

20. godišnjica osnivanja  
Saveza baptističkih crkava  

u Republici Hrvatskoj

Politički suton negdašnje južnoslavenske zajednice nije se 
odmah neposredno odrazio na baptistički rad u zemlji. U stude-
nome 1989. izabran je u N. Sadu novi Izvršni odbor SBC u SFRJ 
na čelu s predsjednikom Stjepanom Orčićem i glavnim tajnikom 
(tada »sekretarom«) Želimirom Srnecom. Savezna konferencija 
okarakterizirana je »duhom jedinstvenosti«, a ocijenjeno je kako 
»novije političke promjene u našoj zemlji otvaraju neslućeno 
velike mogućnosti kršćanskog djelovanja«. Procjene su, nažalost, 
bile točne samo u dijelu angažiranoga kršćanskog humanitarnog 
djelovanja u ratu koji je uskoro uslijedio,  dok su smiono planirani 
misijski projekti do 1993. ostali nerealizirani. Već tijekom 1990., 
uglavnom neovisno o političkim promjenama i međunacionalnim 
konfrontacijama, dolazi do razmimoilaženja unutar saveznih tijela, 
a posebice se polariziraju odnosi između jugoistočnog i slovačkog 
okružja s jedne strane, te ostalih, uglavnom slovenskih, hrvatskih i 
dijela vojvođanskih baptista s druge strane. Problematična su pita-
nja: daljnje ustrojstvo Saveza u novim političkim odnosima, reorga-
nizacija postojeće teološke škole, doktrinarna pitanja te finacijski 
problemi u koje je zapala savezna nakladnička kuća Dobra Vest. Na 
izvanrednoj Skupštini Saveza BC u SFRJ održanoj u Beogradu 9. 2. 
1991. zaključeno je, uz ostalo, da se zbog neefikasnosti dosadašnjeg 
Saveza koja je bila uvjetovana preširokim geografskim područjem 
koje je Savez obuhvaćao, a također i uslijed zakonskih promjena 
u nekim republikama koje zahtijevaju registraciju baptista na 
republičkom nivou, pristupi rasformiranju dosadašnjeg Saveza 
BC u SFRJ i konstituiranju republičkih saveza, kao i konstituiranju 
novoga Saveza BC u Jugoslaviji koji će objedinjavati sve baptiste 
koordiniranjem republičkih saveza.

Baptisti su u Hrvatskoj, me-
đutim, još 20. siječnja, dakle 
dvadesetak dana prije te Sku-
pštine sazvali, na inicijativu 
dr. Rudolfa Maršanića iz BC 
Pušćine, sastanak predstavnika 
svih baptističkih crkava u RH.  
Sastanku se odazvalo preko pe-
desetak predstavnika iz svih ba-
ptističkih crkava u Hrvatskoj koji 
su, zbog novonastalih političkih 
uvjeta u Jugoslaviji, razgo- 
varali o budućemu obliku orga-
niziranosti baptističkih crka- 
va u Hrvatskoj.  Zaključeno je 
da »crkve iz Hrvatske zatraže 
rasformiranje dosadašnjeg Sa-
veza baptističkih crkava u SFRJ, 
jer on praktički »više ne funk-
cionira i ne izvršava zadatke 
zbog kojih su se crkve udružile 
u savez«. Napomenuto je »da su svi diskutanti bili jedinstveni da je 
formiranje Saveza baptističkih općina u Hrvatskoj nužnost i da se 
već kasni«. Javnim je glasanjem izglasano da se proglašava konstitu-
iranim Savez baptističkih crkava u Republici Hrvatskoj in nascendi 

(još uvijek u formiranju) sa sjedištem u Zagrebu. Potom je izabrano 
radno tijelo (David Ogrizović, dr. sc. Josip Mikulić, Miroslav Na-
daždi, Stevo Dereta i dr. Rudolf Maršanić) sa zadaćom pripremanja 
nacrta Statuta Saveza i obavljanja svih predradnji za konstituirajuću 

sjednicu Skupštine Saveza.
Osnivačka skupština Saveza baptističkih crkava u Republici 

Hrvatskoj održana je 13. travnja 1991. u Zagrebu u prostori-
jama Baptističke crkve u Radićevoj 30. Skupštini su nazočili 
42 opunomoćena zastupnika iz 26 mjesnih baptističkih crkava. 
Prihvaćen je Statut Saveza Baptističkih crkava u Republici Hrvat-
skoj, a ostala je otvorena mogućnost da ga neke crkve prihvate i 
naknadno. Izabrano je vodstvo Saveza u sastavu: dr. Branko Lovrec 
– Predsjednik Saveza; dr. sc. Josip Mikulić, Miroslav Nadaždi, 
Stevo Dereta i Franjo Špičak – članovi Izvršnog odbora; dr. Rudolf 
Maršanić – Predsjednik Skupštine; David Ogrizović – Zamjenik 
Predsjednika Skupštine. Službu sekretara Saveza (današnja služba 
glavnog tajnika) obavljao je dr. sc. Josip Mikulić. Na narednoj 
Skupštini Saveza održanoj u Pušćinama 11. – 12. 6. 1993. već je 
moglo biti svečano izjavljeno da je Savez primljen u Europsku 
baptističku federaciju (EBF) i u Svjetski savez baptista (BWA), čime 
je i formalno postao ravnopravnom članicom svjetske baptističke 
obitelji. 

Ne treba, naposljetku, zaboraviti da je Savez baptističkih crkava 
u Hrvatskoj osnovan u vrijeme kada je rat na našim prostorima 
već bio započeo »Krvavim Uskrsom« na Plitvicama 31. ožujka. 
Baptističke crkve već će tijekom te godine biti suočene s ratnim 
stradanjima i potrebom pomoći prognanicima u nevolji, što se 
posebno intenziviralo 1992. nakon početka rata i u Bosni i Herece-
govini kada su tamošnji izbjeglice preplavili Hrvatsku. Djelatnici 
Saveza, kao i brojni drugi baptistički vjernici iz zemlje i inozem-
stva zdušno su bili uključeni u prikupljanje pomoći u hrani, odjeći, 
obući i sanitetskom materijalu. Rad Saveza baptističkih crkava u 
Republici Hrvatskoj započeo je dakle u bremenitim okolnostima, 
ali one su – s druge strane – nužno utjecale i na izoštrenje temeljne 
službe Saveza i njegovih članica:  jačanja međusobnog kršćanskog 
zajedništva i svijesti o nesebičnoj pomoći svome bližnjemu.

Danas Savez baptističkih crkava u Republici Hrvatskoj okuplja 
pedesetak crkava i nekoliko udruga s oko 2000 krštenih vjernika 
i tridesestak pastora. Savez je osnivač ili suosnivač nekoliko insti-
tucija. To su Teološki fakultet »Matija Vlačić Ilirik«, Učenički dom 
»Svjetionik« u Čakovcu i Srednja škola Čakovec.

POGLEDI I OSVRTI

Stevo Dereta, tadašnji pastor riječke Baptističke crkve, bio 
je članom posljednjega Izvršnog odbora SBC u SFRJ i članom 
prvoga IO SBC u RH. Zamolili smo ga, da nakon dva desetljaća, 
ukratko prokomentira tadašnja događanja: 

Velike promjene početkom 1990-ih donijele su nove izazove pred 
crkvu. Raspao se politički poredak, nestao je komunistički režim koji 
je bio potisnuo crkvu iz javnog života, raspao se dotadašnji sustav 
duhovnih vrijednosti i ljudi su tražili novi identitet, zemlja je bila 
u ratu i tisućama je trebala svakovrsna pomoć. U samom početku 
ovih promjena baptisti u Hrvatskoj shvaćaju da crkva mora dje-
lovati u kontekstu svoga poziva. Da bi svoj poziv što bolje izvršavali, 
baptističke crkve u Hrvatskoj – prema već ustaljenoj praksi u svijetu 
– pristupaju osnivanju Saveza BC u RH. Preliminarna osnivačka 
skupština održana je u Pušćinama, Međimurju, na kojoj su se 
usaglasili svi potrebni elementi za sazivanje osnivačke skupštine 
Saveza BC u RH koja će se kasnije održati u Zagrebu. 

Sjećam se osnivačke skupštine u Zagrebu. Na skupštini je vla-
dalo ozračje kršćanskog zajedništva, želje i spremnosti za uspješnu 
službu poslanja baptističkih crkava u RH. Osjećali smo da je došlo 
neko novo vrijeme za crkvu, pred kojom su stajala otvorena vrata 
za djelovanje, a potrebe službe bile su nesagledivo velike. Odmah se 
u novoosnovanom savezu osjetilo zajedništvo na djelu. Počela su 
djelovati baptistička humanitarna društva, kršćanski centri s pose-
bnim namjenama, zajednički sustav obrazovanja, snažna misijska 
aktivnost. Bilo je to vrijeme blagoslovljenih službi koje su doprinosile 
snažnom rastu baptista u Hrvatskoj.

Izvor: Iz intervjua s R. Maršanićem, 
Glas Evanđelja 2/1991.
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Miroslav Volf. Teologija treba biti 
kritička. Intervju s M. Volfom objavljen  
3. 4. 2011. na portalu »Križ života« <http://
www.kriz-zivota.com/interview/6284/mi-
roslav_volf_teologija_treba_biti_kritika/>. 
Razgovor vodio Z. Grozdanov. Jedan od 
vodećih protestantskih teologa u svijetu 
(rođ. 1956. u Osijeku) progovara o svome 
životu i teološkom formiranju, o statusu 
i krizi uloge teologije i vjere u današnjem 
svijetu te o svojim knjigama, posebice o 
izraženom zanimanju za islam posljednjih 
godina. Njegova nedavno objavljena knjiga 
Allah: A Christian Response (Allah: Kršćan-
ski odgovor) već je izazvala brojne reakcije 
u teološkoj i kulturno-političkoj javnosti. 
Renomirani evanđeoski časopis Christianity 
Today objavio je 20. travnja razgovor s Vol-
fom nakon izlaska navedene knjige, <http://
www.christianitytoday.com/ct/2011/april/
muslimschristianssamegod.html>. Kontro-
verznost ove tematike posebno dotiče reli-
gijsku, političku i kulturnu problematiku u 
našoj regiji. M. Volf profesorom je sustavne 
teologije na Yaleu gdje je i ravnatelj Centra 
za vjeru i kulturu pri kojemu drži katedru 
Vjera i globalizacija.

Kairos. Evanđeoski teološki časopis. 
Godina 5, Br. 1 (2011). Glavni urednik 
Stanko Jambrek. Zagreb, Biblijski institut. 
Tema broja 1 (2011) su Reformacijske teme. 
Izvorne znanstvene članke objavili su J. Na-
pier (Sakramentalna duhovnost za slobodne 
crkve? Primjer Pilgrama Marpecka), Ervin 
Budiselić (Utjecaj formiranja novozavjetnog 
kanona na kredo sola Scriptura) i  Corneliu 
Constantineanu (Vojska Gospodnja: Utjecaj 
Biblije na obnovu Rumunjske pravoslavne 
crkve). Stručne i ostale radove objavili su 
M. Jovanović, R. Bogešić, E. J. Titus, i D. 
Kraljik. S. Jambrek priredio je uvod u dva 
starija djela iz hrvatske protestantike koja 
su također otisnuta u ovom broju: u prije-
vodu D. Furlana objavljen je Kratki pregled 
vjere Isusa Krista i Antikrista, Prema Matiji 
Vlačiću Iliriku (Breves Svmmae Religionis 
Iesu Christi, & Antichristi, per Matth. Fla-
ciumIllyricum, koji se čuva u Bayerische 
Staatsbibliothek u Münchenu). Također 
su objavljeni i fragmenti iz Molitvenika 
manje poznatog protestantskog pisca Mi-
haela (Mihalja) Balošića.  Od suvremenih 
dokumenata objavljen je prijevod Cape-
townskoga iskaza o predanju usvojenoga na 
3. Lausannskom kongresu za evangelizaciju 
svijeta, održanom od 16. – 25. 10. 2010. 
u Cape Townu. Broj zaključuje nekoliko 
recenzija knjiga, a recenzije su pisali T. Vi-
daković, R. Bogešić i E. Kushner.

ELISABETH SCHÜSSLER FIORENZA. 
Njoj na spomen. Feministička teološka  
rekonstrukcija početaka kršćanstva. Za-
greb, Teološki fakultet »Matija Vlačić Ilirik«, 
2011., str. 410. Edicija »Biblioteca Flaciana« 
sv. 16. Prevela s engleskoga Marina Miladi-
nov. Urednik Lidija Matošević. Knjiga je prvi 
put objavljena prije tridesetak godina i nai-
šla je na znakovite recepcije u akademskim 
i širim crkvenim i kulturnim krugovima. 
Ne razmatra, kako bi se na prvi pogled či-
nilo, ulogu žena u ranom kršćanstvu nego 
nastoji ranokršćansku pripovijest izreći na 
drugačiji način: feminističkim pristupom 
prepričavanju kršćanskih početaka, dru-
gim riječima, novim pristupom postojećim 
vrelima nastoji se žene u ranom kršćanstvu 
postaviti u središte pozornosti promatrajući 
ih kao pripadnike vodstva ranokršćanskoga 
pokreta koji se, time, očituje kao pokret 
»sljedbeništva žena i muškaraca kao jedna-
kih«. Iz predgovora autorice hrvatskome 
izdanju: ... pišući Njoj na spomen nastojala 
sam pokazati da feminističko teorijsko djelo i 
kritička historiografija koje za svoj temelj uzi-
maju emancipacijsku praksu, a za cilj etičku 
viziju, nude teorijski okvir u kojemu možemo 
rasvijetliti istraživanje kršćanskih početaka. 
Kritička znanost na području povijesti religije 
može težiti jedino tome da svome teorijskom i 
povijesnom djelu prida suvremeno značenje. 
Takvo značenje treba postići i u povijesnom i 
u teološkom smislu želimo li da ono smijeni 
hegemonijske akademske i crkvene mitove o 
kršćanskim počecima, koji marginaliziraju 
žene i svode ih na pomoćnice muškaraca. 
Nadam se da se u takvu ranokršćansku viziju 
radikalne jednakosti, koju ova knjiga nastoji 
prenijeti, kao čitateljice neće uključiti samo 
žene, nego i muškarci, te da će se zajedno 
posvetiti borbi za ostvarenje te vizije u snazi 
božanskoga Duha.

JOHANN BAPTIST METZ (Ur.). Kra-
jolik od krikova. O dramatici teodicejskog 
pitanja. Rijeka, Ex libris, 2011., str. 154. 
Edicija »Biblioteka Ecumenica« (sv. 15.) Pre-
veo s njemačkoga Roman Karlović. Urednik 
Zoran Grozdanov. Knjiga je zbornik sa-
stavljen od priloga koji uglavnom potječu 
sa skupa o teodiceju održana u Aachenu 
1994. Autori pokušavaju odgovoriti na pi-
tanje: kako uopće govoriti o Bogu, stvorenju 
i spasenju naspram bezdana patničkih isku-
stava u našem svijetu, odnosno kako da iz 
pamćenja te patnje stasa čovjeku naklonija 
budućnost? Svoje su radove u knjizi objavili 
Gerd Neuhaus, Willi Oelmüller, Johann 
Baptist Metz, Johann Reikerstorfer i Hans 
Hermann Henrix.

Predavanje Prvi hrvatski prijevod 
Novoga testamenta (1562./63.) tiskan u 
Urachu (pretisak 2007., 2008.). U četvrtak 
9. lipnja prof. dr. sc. Alojz Jembrih održao 
je u Rijeci u dvorani Filodrammatica pre-
davanje povodom 450. obljetnice izdavanja 
uraške Table za dicu (1561.) i 490. obljetnice 
rođenja Stipana Konzula Istranina. Skup je 
organizirao riječki ogranak Matice Hrvat-
ske – Razred za povijest, a nazočnima su se 
obratili i prof. Goran Crnković, predsjednik 
riječkoga ogranka MH, te prodekanica Teo-
loškog fakulteta »Matija Vlačić Ilirik« dr. sc. 
Lidija Matošević.

U svome zanimljivom predavanju A. 
Jembrih osvijetlio je neke detalje iz Konzu-
lova života, posebice se osvrnuvši na nje-
govo djelovanje u Urachu oko prijevoda, 
priprema i tiska Novoga testamenta koji 
je 1562. i 1563. objavljen u glagoljičkoj i 
specifičnoj ćirilićkoj verziji. Naglašen je i 
značaj ovoga novozavjetnoga izdanja, prvo-
ga cjelovitog na hrvatskom prostoru – što 
treba uvijek iznova naglašavati, s obzirom 
na višestoljetnu praksu zanemarivanja i 
prešućivanja ovoga izuzetnog pothvata. Re-
print uraškoga Novoga testamenta objavio 
je Teološki fakultet »Matija Vlačić Ilirik« 
(2007. – 2008.) čime je ovo značajno djelo 
postalo dostupnijim za biblijska, teološka i 
književno-filološka istraživanja.

PROTESTANTICA I OECUMENICA
Izbor iz najnovijh izdanja i događanja
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ZLATNA ZRNCA IZ GRČKOGA NOVOG ZAVJETA
Piše: Nela Horak-Williams

LJUBAV I NJEZINA DJELA
1 Kor 13,4-7

Redak 4.

Kako apostol Pavao 
opisuje tu ljubav –  
avga,ph?  Ne apstraktno u 
definicijama, ne opisnim 
pridjevima, nego nizom 
glagola (15),  konkretno 
naglašavajući ono što 
ljubav čini. Znači,  po 
djelovanju koje ona 
proizvodi u odnosu 
prema drugima te o tome 
kako se očituje. Glagoli 
su u prezentu, sadašnjem 
vremenu, time se još 
naglašava i  trajnost i 
uobičajenost. Prve su 

dvije izjave pozitivne, a zatim slijedi osam tvrdnji o tome što 
ljubav nije. Pavao piše određenim ljudima – ima pred očima svoje 
Korinćane i njihove nevolje.

Ljubav je strpljiva ... makroqumei
w doslovno: »ima dugi dah«, treba dugo vremena prije nego 
 što prasne ili se »raspali«.  Dugo zadržava svijest prije  
 nego li što prijeđe u strastvenu akciju. Tako čovjek obu- 
 zdaje samoga sebe. Sporost na gnjev ili strast u suprotno- 
 sti sa žurbom i razdražljivošću.
w ustrajni duh koji ne popušta. Stanje duha koji može dugo  
 podnositi pritiske i povrede. Strpljivost s ljudima, a ne  
 toliko s okolnostima.
w ista je riječ i za velikodušnost Božju (Rim 2,4 ; 9,22) i  
 plod Duha (Gal 5,22).

Ljubav je dobrostiva ... crhsteu,etai
w	 crhsto,j = koristan: biti koristan i ljubazan, pokazati se  
 susretljivim (samo u kršćanskoj literaturi)
w služi dobrohotno drugima, uzvraća dobrotom 
w ne živi na račun drugoga, nego iz vlastita unutarnjega  
 bogatstva, od kojega može poklanjati.

Ljubav ne zavidi ... ouv zhloi/
w zhlo,w = biti revan (zelot = revnitelj) u dobrom (1 Kor  
 12,31; 2 Kor 11,2)  i u lošem smislu (1 Kor 3,3;  2 Kor  
 12,20)
w ljubav ne zavidi drugima na sreći koju uživaju,  ne »kipi«  
 od ljubomore, nije snuždena nad uspjehom drugih.

Ljubav se ne hvasta ... ouv perpereu,etai
w perpero,j = hvalisavac, čovjek koji puno priča i   
 preuzetno se ponaša, hvali se svojim talentima i sposob- 
 nostima, ne koristi se njima na dobrobit drugoga
w samo je ovdje u NZ naglasak na razmetljivom hvalisanju  
 i isprsavanju
w prevoditelji su na marginama dodali u vezi s ovom  
 riječju: »ljubav ne srlja«, ali riječ je više o osjećaju  
 superiornosti nad drugima, vezano s prijezirom, a ne  
 poštovanjem.

Ljubav se ne nadima ... ouv fusiou/tai
w fusio,w = napuhavati se, poput mijeha, ponosom,  
 taštinom  i samopouzdanjem
w ista je riječ u 8,1 za aroganciju
w prethodna riječ u tekstu označuje izražaj tog osjećaja  
 ponosa, a ova riječ sam taj osjećaj
w ljubav poništava i taj osjećaj i njegov izraz
w Spasitelj Isus Krist bio je što je moguće više udaljen od  
 takvih osjećaja ponosa

/nastavit će se/

POGLEDI I OSVRTI

Milivoj Časni
(4. 11. 1927. – 9. 2. 2011.)

U 84. godini života u 
Zagrebu je nakon teške 
bolesti preminuo Milivoj 
Časni, dugogodišnji voditelj 
Baptističke crkve u Severinu 
na Kupi. Rodio se u Severinu 
4. kolovoza 1927. godine. Još 
u dječačkoj dobi bio je svje-
dokom duhovnog probuđenja 
u Severinu. Kršten je 28. lis-
topada 1948., a godine 1953. 
ženi se s Olgom Žagar s kojom 
je imao kćer Lidiju, suprugu 
negdašnjeg zagrebačkog pas-
tora Petera MacKenziea. 

Ispraćaj Milivoja Časnija obavljen je na krematoriju 
zagrebačkooga groblja Mirogoj 15. veljače, a sprovod 17. veljače 
u Severinu na Kupi. (IBA/GC)

Ion Žila
(27. 2. 1928. – 13. 3. 2011.)

U Rijeci je, u 83. godini, 
preminuo Ion Žila, dugogo-
dišnji čan riječke Baptističke 
crkve. Kršten je 1978. Još za 
vrijeme negdašnje države aktiv-
no se bavio tiskom i distribuci-
jom kršćanske literture među 
svojim rumunjskim sunarod-
njacima, a bio je – dok mu je 
zdravlje dopuštalo – i aktivan 
član riječke Kršćanske udruge 
starijih. Sahranjen je u Rijeci 
15. ožujka.

IN MEMORIAM
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Učiniti Krista prisutnim u naše vrijeme  
zadaćom je svakog kršćanina ... 

Razgovor sa Željkom Mrazom povodom njegova ponovnog izbora  
za glavnog tajnika SBC u RH

Razgovor vodio: Ruben Knežević

Na posljednjoj godišnjoj skupštini 
SBC u RH održanoj 24. – 26. 3. ove go-
dine u Crikvenici ponovno si izabran za 
službu glavnoga tajnika Saveza. Koji je to 
već mandat?

Ovo je moj peti četverogodišnji mandat, 
prvi puta sam izabran za glavnoga tajnika 
SBC u RH godine 1995. dok sam još bio 
student teologije u Osijeku.

Kako su izgledali počeci tvoje službe u 
SBC u RH u onim prijelomnim vremeni-
ma kada se uobličavao naš Savez?

Kada su me pitali želim li se kandidirati 
za glavnoga tajnika, nakon razmišljanja i 
molitve dobio sam sigurnost da je to Božji 
poziv za mene. Tako sam se prema ovoj 
službi odnosio od prvoga dana. U početku 
nisam znao što to sve znači i što mogu oče-
kivati, ali s vremenom sam »hvatao konce« 
i počeo oblikovati svoju službu – a i služba 
je mene oblikovala. Bilo je mnogo ljudi koji 
su mi pomagali otvarati vidike: bilo kroz 
razgovor, savjet, posjete drugim savezima 
ili kroz sudjelovanje u radu tijela Europ-
ske baptističke federacije i Svjetskoga saveza 
baptista. Od početka sam bio spreman učiti 
o tome što je ova služba i želio sam otvoriti 
prostor i drugima za službu, posebno mla-
dima.

Tko je, zapravo, Željko Mraz?
Rođen sam 9. kolovoza 1965. u Sisku, a 

kršten sam 9. listopada 1977. godine u Ri-
jeci. Osnovnu i srednju školu pohađao sam 
u Sisku, a teologiju sam studirao u Novome 
Sadu (1983. – 1984.) i Osijeku (1994. – 
1997.). Godine 1990. oženio sam se za Svje-
tlanu, rođ. Juraić. Služenje u crkvi oduvijek 
me je privlačilo, još sam kao srednjoškolac 
prvi puta dobio priliku voditi mlade. Po 

povratku sa studija iz Novoga Sada uključili 
su me u rad s mladima i propovijedanje, 
no mene je i moje prijatelje uvijek zani-
malo kako služiti izvan crkvenih prostora. 
Tako smo, još u vrijeme prošloga političkog 
sustava, osnovali udrugu »Getsemani« sa 
željom da služimo ljudima oko nas. To je 
posebno došlo do izražaja tijekom ratnih 
godina kada smo se bavili pomaganjem 
prognanicima i izbjeglicama, ali isto tako i 
organiziranjem različitih kampova, tjedana 
kršćanske kulture, radio-emisija, različitih 
evangelizacijskih skupova i tribina ... U 
svemu što smo radili željeli smo imati cje-
lovit, holistički pristup misiji. Kroz sve te 
projekte spoznali smo da trebamo nastaviti 
svoje teološko obrazovanje te smo supruga 
i ja napustili naša »sigurna« zanimanja i 
odlučili krenuti na studij teologije u Osijek. 
To je umnogome odredilo našu budućnost 
i zajedničku službu.

Možeš li nam nešto reći o značaju 
službe glavnoga tajnika u baptističkim 
savezima, kod nas i u svijetu? Netko je 
jednom rekao, možda i ne bez razloga: 
»Predsjednici odlaze, a tajnici su vje- 
čni«(!)

Već na svome prvom putovanju u ino-
zemstvo shvatio sam da u tim zemljama 
postoji drugačiji sustav organiziranja ba-
ptističkih crkvava od našega. Iako sam u 
to vrijeme bio najmlađi glavni tajnik nekog 
saveza u okviru Svjetskoga saveza baptista, 
ostali kolege odnosili su se prema meni s 
poštovanjem i željom da mi pomognu. Gle-
dajući kako svoju službu obavljaju tadašnji 
glavni tajnik Svjetskoga saveza baptista Den-
ton Lotz (danas tu službu obavlja Neville 
Callam) i glavni tajnici Europske baptističke 
federacije (Karl Heinz Walter, Teo Angelov i 

Tony Peck) uočio sam različite stilove vod-
stva, ali istu odanost Isusu Kristu i njegovoj 
Crkvi.

Tako sam nastojao da i moja služba 
bude biblijski utemeljena, teološki promi-
šljena i u službi provjerena. Služba glavnog 
tajnika u sebi sadrži pastoralnu, vizionarsku 
i administrativnu komponentu, a nastoji 
služiti raznolikom i ponekad razjedinjenom 
baptističkom svijetu. U istom ste trenutku 
pastor, mirotvorac, pregovarač, menadžer 
i vizionar, a to nije lako. U našoj je kultu-
ri uvriježeno da predsjednik ima glavnu 
ulogu, a tajnik sporednu, no u baptističkom 
su ustroju ove službe komplementarne i 
međusobno se isprepliću. 

Od početka svoje službe imao sam po-
dršku prvoga predsjednika našeg Saveza 
dr. Branka Lovreca koji mi je otvarao vrata 
uvodeći me u različite krugove crkvenoga i 
društvenog života. Isto mi je tako dopuštao 
da se samostalno razvijam i oblikujem svoju 
službu. Stoga sam zahvalan Bogu za brata 
Lovreca i njegovu službu. Svakako bih još 
spomenuo i brata Vinka Peterlina koji mi 
je puno pomagao na različite načine. Sa sa-
dašnjim predsjednikom pastorom Tomom 
Magdom imam više prijateljski odnos jer 
smo generacijski bliži, a i zajedno smo 
surađivali dugi niz godina na različitim pro-
jektima, dok je Savez nešto što nas povezuje. 

Ove je godine potvrđeno staro vod-
stvo SBC u RH. Koliko će to doprinijeti 
kontinuitetu rada oko implementacije 
Strategije 2020?

Svaki saziv Izvršnog odbora SBC u RH 
imao je svoju posebnost, ali smatram da 
smo svaki puta uspjeli izgraditi odnos po-
vjerenja i prijateljstva koji se nije temeljio 
samo na nečemu ljudskom, nego na našoj 
osobnoj i zajedničkoj odanosti Kristu.

NAŠI RAZGOVORI
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Ovo novo/staro vodstvo odraz je želje 

za stabilnošću i kontinuitetom; po svom je 
sastavu dovoljno iskusno i dovoljno mlado, 
a regionalno smo ravnopravno zastupljeni 
što nam omogućuje nastavak rada u skladu 
s onim smjernicama koje nam je Bog stavio 
na srce – a što smo kroz Strategiju 2020. 
i izrazili. Učiniti Krista prisutnim u naše 
vrijeme zadaćom je svakog kršćanina, a to 
se poslanje može učinkovito izvršiti kroz 
mrežu naših crkava i to će biti naše polazi-
šte za djelovanje u novom mandatu.

Na što će glavni tajnik posebice pola-
gati pažnju u novom mandatu?

Mnogo je toga što bismo željeli učiniti, 
no implementacija strategije naša je prva 
zadaća. Prepoznati prioritete, obrazovati 
kadrove i stvoriti timove koji će pokretati 
i promovirati promjene i obnovu na svim 
razinama, od mjesne to nacionalne. Ob-
nova i promjena jest ono što je označavalo 
crkve reformacije – Ecclesia semper refor-
manda (Crkva se uvijek obnavlja) pa je to i 
naša zadaća. Nastaviti raditi na projektima 
od nacionalnog značaja, stvarati institucije 
Saveza, promovirati zajedništvo i suradnju 
među crkvama, otvarati prostor za dijalog 
međusobno i sa zajednicom u kojoj živimo. 
Vjerujemo da se uz Božju pomoć ne treba-
mo bojati izazova koji su pred nama.  

Koja je tvoja poruka čitateljima Glasa 
Crkve?

Promjena uvijek počinje na osobnoj 
razini. Molim se za svoju osobnu izgradnju 
kao Kristova učenika i za duhovnu gorlji-
vost koju nam donosi Božja prisutnost po 
Duhu Svetomu u našim životima. Želim 
svim čitateljima Glasa Crkve tu čežnju za 
Bogom i njegovim djelovanjem u našim 
životima, jer ćemo tada moći biti zajednica 
koja se brine za čovjeka svjedočeći Božju 
ljubav prema svima. (Efežanima 1,15-23 i 2 
Petrova 1,3-11).

A one iziđoše i pobjegoše od groba, jer ih 
obuze strah i trepet. Nikomu ne rekoše ništa, 
jer se bojahu ... Mk 16,8

Ne mogu ni zamisliti kako su reagi-
rali starješine u Rimu kad su konačno 
pročitali taj dugo očekivani pisani doku-
ment – prvo Evanđelje napisano nakon 
dugoga perioda prepričavanja pripovijesti 
i događaja o Isusu i »pukog« usmenog 
svjedočanstva apostola. Kad su stigli na kraj 
Markove pripovijesti vjerojatno su po prvi 
puta uzviknuli u zaprepaštenju: »Ovo je 
Isusovo uskrsnuće?!« Stručnjaci nas, naime, 
poučavaju da je doista upravo ovaj redak, 
kad se istraže stari rukopisi po stilu i sta-
rini, posljednji redak prvobitnoga Markova 
‘Evanđelja Isusa Krista’.

‘Nemoguće!’ – ‘Kako to može biti?’ 
Čujem kako debatiraju starješine i vjero-
jatno su tada, iz tih stopa, sjeli da isprave 
ovu Markovu očitu grešku. Naravno, žene 
su se uplašile – isprva. Ali to se odmah 
promijenilo i drugi su učenici vidjeli Isusa 
živoga i vjerovali su i on ih je poslao da 
svjedoče o Uskrslom. To je dobra vijest 
u toj pripovijesti (I zato postoje jednako 
stari rukopisi s »dužim« krajem Markova 
Evanđelja).

No, dopustite mi da ponovno otvorim 
Markov slučaj, jer mi se čini da se doista 
ima što naučiti iz onoga što je sam Marko 
želio postići svojim Evanđeljem u svojoj 
crkvi u Rimu. Vjerojatno se to događalo u 
šezdesetima prvog stoljeća.

Tko god čita Markovo Evanđelje i malo 
pobliže prati reakcije učenika taj će osjetiti 
neprijatan miris stanovite neugode. Mar-
kovi učenici nisu ni izbliza heroji kakve 
bi čovjek želio za očeve nacije ili crkve. 
Naprotiv, prilično su spori razumjeti i ono 
što im je »pred nosom«. Oni gledaju Isusa 
dok čini čuda svake vrste sve do toga da 
je iz mrtvih digao Jairovu kćer (5,21-43). 
Onda čak i sami mogu isprobati učiniti 

neka čudesa u Isusovo ime (6,7-30) – i gle, 
ona se događaju, ali kad ih Isus pozove 
da nahrane 5000 ljudi (6, 34-44) njihov je 
odgovor: »Žao nam je, Isuse, ali znaš li ti ko-
liko to košta?« Tako im Isus mora ponoviti 
lekciju i ponovno ih iznenaditi. I ostaviti ih 
svakoga s jednom punom košarom hrane 
kao dokaz da se i bez novca može! I čovjek 
bi pomislio da su sad makar naučili lekciju, 
ali samo dva poglavlja dalje, kad Isus pred 
njih stavlja isti izazov (manji, zapravo, jer se 
sada radi o samo 4000 ljudi) vidi se da ništa 
nisu naučili (8,2-4). Učenici se ponašaju 
kao da još nikad nisu vidjeli Isusa kako čini 
čudesa. I tako Isus opet opet ponavlja le-
kciju ... Čitajući Marka to se stalno ponavlja 
s učenicima sve dok i sam čitatelj ne bude 
uvučen u pripovijest i ne počne prigovarati: 
»Hajde, dečki, jeste li to konačno shvatili? 
Pa Mesija je s vama! Vjerujte! Koliko vam 
još čudesa treba, da shvatite?’ No, Markovi 
učenici ne shvaćaju. Do kraja. Čak ni onda 
kad im se ukaže Uskrsli. Depresivno.

No, zamislimo se. Veliko i nepriklad-
no finale Markova Evanđelja uopće nije 
o učenicima. Uvijek je Marko prije svega 
imao na umu svoje čitatelje, tj. crkvu zbog 
koje je Evanđelje zapisano. Marko je zapisao 
Dobru vijest o Isusu, ali tragično, ljudi tu 
Dobru vijest uvijek teško vide. Čak i onda 
kada kritiziraju nevjeru učenika, Markovi 
čitatelji ne vide udicu na koju su se uhvatili, 
pitanje koje zapravo Marko postavlja njima: 
»I ti si čitatelju sreo Isusa. I ti si vidio njego-
va čudesa pa čak i njegovo uskrsnuće. Što 
je s tobom? Jesi li ti malo potresen i malo 
zadivljen i u strahu na trenutak stojiš pred 
Bogom na dan Uskrsa. Ali onda se odvraćaš 
u strahu od svakodnevnice i ostaješ nijem 
u susretu s potrebom svijeta – njegovom 
boli i patnjom i smrću, ondje gdje bi Isus 
lako ispružio svoju ruku i donio iscjeljenje 
i život. Hoćeš li iskoračiti u vjeri? Hoćeš li 
vjerovati da postoje i veće stvari koje Bog 
može učiniti od ovih koje si vidio dosad?«

Uskrs ima nevjerojatno velik potencijal 
da nemoguće učini mogućim – u svakom 
području ljudskoga života.  Ako to nije 
dobra vijest, onda ne znam što je! Apostol 
je rekao Efežanima: Molim Boga da vam 
otvori oči vašega srca tako da mognete 
vidjeti silu Kristova uskrsnuća (Ef 1). Ako 
je smrt nadvladana – što bi još mogao biti 
problem?

Duhovnu misao tjedna možete čitati na 
www.baptist.hr

 
  

Učenici, jeste li što naučili? 
Piše: dr. sc. Ksenija Magda
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FAMILY SHOW – PORUKA NADE I 
LJUBAVI ZA CIJELU OBITELJ 

Udruga MjuziKids održala je  20. ožujka u Centru za kulturu Susedgrad u Gajnicama i 
u nedjelju 3. travnja u GAP klubu u Zagrebu glazbene predstave za cijelu obitelj. 

Predstave su bile i humanitarne, jer su kupnjom ulaznice posjetitelji donirali financijska 
sredstva za pomoć Marie i Oskaru, djeci bez roditelja, koja žive u državi Tanzaniji u Africi.

Mjuzikidsi pod vodstvom Franka Boscha osmislili su i ovaj put zanimljiv Family Show 
(predstavu za cijelu obitelj). Oba puta posjetitelji su više od sat vremena uživali u veseloj 
predstavi, jer je uz raspjevane i rasplesane MjuziKidse te vesele skečeve klaunova vrijeme 
brzo prošlo.

Iznenađenje za sam kraj bila je tombola gdje su posjetitelji dobili novi CD MjuziKidsa 
pod nazivom Pismo s neba, a  sva djeca balone zanimljivih oblika.

Ciljevi su Udruge: pomoći djeci i mladima da otkriju svoje darove i razviju ih te da 
izgrade osobni odnos s Isusom Kristom i na tom temelju oblikuju svoj život. Zato Udruga 
MjuziKids u Zagrebu otvara svoja vrata svoj djeci od 4 do 15 godina koja vole pjevati, ple-
sati, glumiti i svirati.

Želite li saznati više o Udruzi MjuziKids slobodno nas posjetite na stranici www.
mjuzikids.com (R. Golubić/IBA/GC)

KRISTINA U BC 
PAKRAC

Nedjeljna večer 17. travnja  u Baptisti-
čkoj crkvi Pakrac bila je prigodom za oku-
pljanje velikog broja vjernika i prijatelja. 
Zajedno s grupom Kristina vjernici BC 
Pakrac proslavili su uskrslog Gospodina. 
Pastor Špičak o o tome piše: 

Krist je doista jedina istina! Upoznavši 
njega upoznali smo i istinski život. Pjesme 
koje smo pjevali bile su svjedočanstvo o 
Bogu koji je stvaran u našim životima. 
Riječka grupa Kristina svojim je nastupom 
ponovno udružila naša srca u štovanju 
Onoga koji je jedini dostojan našeg sla-
vljenja. Gostujući po prvi put u Pakracu, 
ne samo da su ostali iznenađeni svim grad-
skim ruševinama preostalim od rata, nego 
su i u punom poistovjećivanju s nama, iz 
dubine srca podijelili svoje iskustvo Boga i 
nade u Kristu. Zahvaljujemo dečkima koji 
su tako oduševljeno svirali i pokazali svoju 
ljubav prema Bogu slaveći ga svime što jesu 
i imaju. Hvala sestri Raheli koja je na tako 
jednostavan i razumljiv način, nadahnuta 
od Duha Svetoga, ne ističući sebe, podijelila 
riječi koje su bile melem i izazov svima na 
promišljanje. Svojim je glasom navijestila da 
onaj tko je spoznao Uskrslog Krista ne može 
šutjeti. Naprotiv, iz njegove nutrine izvire 
slavljenje Boga, a taj se blagoslov prelijeva i 
na druge.

Zahvala ide i Rubenu Sečenu što je 
radosnim srcem pripremio video-projekciju. 
Fotografije našega grada - dok smo pjevali o 
tome da je naš Bog, Bog ovog grada – provele 
su naše misli ulicama i trgovima napaćenim 
od teških vremena jučer i danas. Vjerujemo 
da će još mnogi u ovom gradu i okolici 
spoznati nadu za život u Kristu Isusu.

Ova večer slavljenja bila je trenutak 
na Gori. Dobro nam je bilo, no, u doli-
nama svakodnevice, to iskustvo jača nas dok 
čekamo da Krist ponovno dođe. To će tek biti 
»večer slavljenja« na koljenima pred Isusom 
Kristom! 

Isus premješta planine! On ima spasenja 
moć! On ima spasenja moć!

Zauvijek Tvorac otkupljenja, Isus je us-
krsnuo, On je pobijedio grob! 

(T. Špičak/IBA/GC)

Lutkarska skupina Baptističke crkve Karlo-
vac  posjetila je krajem travnja dvije osnovne 
škole u Karlovcu i dva dječja vrtića u Dugoj 
Resi. Priredbi su prisustvovala djeca od 1. do 4. 
razreda i sve vrtićke skupine. 

Program se sastojao od tri pjesme, biblijske 
priče o Izgubljenoj ovci i Dobrom pastiru te 
od plesa na pjesmu »Klikni iz sveg grla« koja 
govori o Isusovu ulasku u Jeruzalem. 

Služenje djeci kroz rad s lutkama prekrasan 
je način širenja Božje poruke, ljubavi i radosti. 
Iako se rad s lutkama može činiti neznatnim u 

ljudskim očima, on je Bogu dragocjen jer je napravljen na njegovu slavu i s velikom ljubavlju, 
izjavila je Ana Pehlić, članica lutkarske skupine.

Dvjestotinjak karlovačkih i dugoreških mališana čulo je Uskršnju poruku ispričanu na 
zanimljiv i kreativan način. (S. Rozner Malina/IBA/GC)

BC KARLOVAC: LUTKARSKE PREDSTAVE 
S BIBLIJSKOM TEMATIKOM

VJERA I KULTURA
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Riječka grupa Kristina nastupila je 19. svibnja pred Predsjednikom 
Republike Hrvatske dr. sc. Ivom Josipovićem, gradonačelnikom Ri-
jeke mr. sc. Vojkom Obersnelom i ostalim uvaženim gostima prigo-
dom njihova posjeta Pastoralnom centru u Rijeci. Nazočni su mogli 
poslušati dvije akustične izvedbe pjesama How Great Thou Art i Kao 
ruža. Zanimljivost vezana uz ovaj nastup je u tome što su obje pjesme 
izvedene i u Bijeloj kući pred predsjednicima Sjedinjenih Američkih 
Država u nekoliko mandata.

How Great Thou Art  nastala je u 19. st. u Švedskoj  Izvodila su je 
mnoga imena sekularne i kršćanske glazbe diljem svijeta. Kao ruža je 
naslovna pjesma posljednjeg albuma grupe Kristina koji je izuzetno 
dobro prihvaćen u javnosti. (Bono Records/GC)

       

(Foto: Ured Predsjednika RH)

NASTUP RIJEČKE GRUPE KRISTINA PRED PREDSJEDNIKOM REPUBLIKE

RASKOŠNI MJUZIKL U DUGOJ RESI

U kino dvorani Pučkog otvorenog učilišta u Dugoj Resi u 
četvrtak, petak i subotu (13. – 15. svibnja) održan je mjuzikl Josip 
i kričave boje njegovih snova (Joseph & The Amazing Technicolor 
Dreamcoat). Mjuzikl je postavljen u suradnji Međunarodnoga 
kršćanskog kazališta »Cornerstone Arts«, Baptističke crkve Kar-
lovac i Duga Resa te Pučkog otvorenog učilišta u Dugoj Resi. 
Podsjetimo da se radi o jednom od najizvođenijih mjuzikala svih 
vremena te da je glazbu za ovaj raskošni spektakl napisao Andrew 
Lloyd Webber poznat po mjuziklima Evita i Fantom u operi, dok je 
tekst napisao oskarovac Tim Rice.

Održano je ukupno šest predstava od kojih su četiri izvedene 
u jutarnjim terminima te su bile namijenjene onim najmlađima. 
Tako su dugoreški vrtićki mališani i školarci, a također i maturanti 
mogli uživati u šarenom spektaklu. Djeca su pozorno pratila sve što 
se odvija na pozornici  plešući i pjevajući zajedno s glumcima. Dvije 

predstave u petak i subotu održane su u večernjem terminu u 19 sati 
za odraslu publiku. 

U spektaklu je sudjelovalo šezdesetak plesača, pjevača i glumaca 
uključujući i djecu, a za vrijeme trajanja predstave izmijenjeno je 
oko 200 kostima. Redatelj predstave Richard Montez za glumce, 
plesače i pjevače, ali i za tehničko osoblje ovog biblijsko-povijesnog 
mjuzikla angažirao je amatere s područja Karlovca, Duga Rese, 
Čakovca i Zagreba. Naime, kako saznajemo od Monteza, i on sam 
potječe iz siromašne meksičke obitelji te su ga često uvjeravali kako 
neće uspjeti raditi u kazalištu govoreći mu da odustane od svojih 
snova. Zbog toga je Montez odlučio sudjelovanje u kazališnim 
izvedbama – mjuziklima, omogućiti i drugima, onima kojima to 
inače ne bi bilo moguće. 

Svi smo mi sanjari, svi mi imamo svoje snove. Svijet nam govori 
da je to loše i da su naši snovi neostvarivi. No, moguće je da naši snovi 
promijene narode. Trebamo se uzdati u Boga koji može ostvariti sve 
naše snove. Trebamo vjerovati Bogu. Nemojte nikada odustati od svo-
jih snova i nemojte nikada odustati od Boga ... – poručio je Montez 
prisutnima u kino-dvorani. 

Zahvaljujući redatelju Richardu Montezu i svim izvođačima 
koji su sudjelovali u produkciji, oko tisuću ljudi i djece čuli su 
evanđelje Isusa Krista. A sve je počelo snovima jednog čovjeka – 
Tomislava Kubice. 

Tomislav Kubica gledao je našu predstavu o Josipu prije nekoliko 
godina. Bio je toliko potaknut da nas je pozvao da dođemo u Dugu 
Resu. Uspio je, i zbog njega smo napravili ovaj mjuzikl i donijeli 
evanđelje ovog vikenda ljudima u Dugoj Resi. Nažalost, Tomislav je 
poginuo u tragičnoj automobilskoj nesreći nekoliko tjedana prije nego 
sam ja stigao u Dugu Resu. Nadam se da zna koliko je utjecao na 
svoj grad – rekao je Montez zahvalivši se Tomislavovoj obitelji koja 
je bez obzira na okolnosti podržala ovaj projekt. (S. Rozner Malina/
IBA/GC)
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